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Milli İstihbarat Teşkilatı
(MİT), terör örgütü
PKK/KCK adına haraç
toplayan ve eleman sağ-
layan sözde sorumlular-
dan Jiyan Mardin kod
adlı Gülsüme Doğan'ı,
Irak'ın kuzeyindeki Sü-
leymaniye'de etkisiz hale
getirdi. Terörist Do-

ğan'ın, aldığı talimatlar
doğrultusunda bölge hal-
kını vergilendirme adı
altında haraca bağladığı,
toplanan parayı da gü-
venlik güçlerine yönelik
saldırı faaliyetlerinde
kullandığı ve örgüte lo-
jistik destek sağladığı
tespit edildi. » Sayfa 8’de

Türkiye Büyük Millet
Meclisi (TBMM)
Başkanı Numan Kur-
tulmuş, "Koskoca
Birleşmiş Milletlerin
(BM) Genel Sekre-
teri Guterres, Refah
Sınır Kapısı'ndan içe-
ri sokulmamıştır. Bu,
BM'nin artık yırtılıp
çöp tenekesine atıl-
dığının alenen ilanı-
dır." dedi. Kurtul-

muş, "Eğer Orta Do-
ğu'da Filistinlilere
karşı yapılan bu zu-
lüm sonlandırıla-
maz, bu savaş çevre
ülkelerine yayılırsa
korkarım ki üçüncü
büyük savaşın altya-
pısının hazırlandığı
küresel bir çatışma-
nın da fitilini ateş-
leyecektir." görüşünü
paylaştı. » Sayfa 7’de

İçişleri Bakanı Ali
Yerlikaya, yurt ge-
nelinde etkili olan
fırtına, aşırı yağış
ve sel olaylarında
Zonguldak, Batman
ve Diyarbakır'da
toplam 9 vatanda-
şın hayatını kaybet-
tiğini bildirdi. Bakan
Ali Yerlikaya, Kara-
deniz Ereğli ilçesin-
de dün fırtına ne-

deniyle ikiye bölün-
dükten sonra kıyıya
vuran Kamerun bay-
raklı geminin bulun-
duğu sahilde yaptığı
açıklamada, dün
bölgedeki rüzgar hı-
zının zaman zaman
70 knotun üzerine
çıktığını, dalga
boynun da 8-9
metreyi bulduğunu
belirtti. » Sayfa 8’de

ilistin Eğitim ve Öğretim
Bakanlığı, "20 Kasım Dün-
ya Çocuk Hakları Günü"

dolayısıyla yazılı açıklama yaptı.
Açıklamada, "7 Ekim'den bu yana
Gazze Şeridi'ne yönelik saldırılarda
3 binden fazlası öğrenci olmak üze-
re 5 binin üzerinde çocuk hayatını
kaybetti." ifadesi kullanıldı.

İşgal altındaki Batı Şeria'da da
23 öğrencinin hayatını kaybettiği
aktarılan açıklamada, İsrail'in öldür-
düğü kişilere ilişkin her bir rakamın
arkasında bir hikaye, bir hayal, bir
umut olduğuna işaret edildi. Açık-
lamada, çocuk ve eğitim hakkını sa-
vunan tüm kurum ve kuruluşlara,
"kendi yetki alanları dahilinde so-
rumluluklarını üstlenmeleri, artan
ihlalleri ve suçları durdurmaları"
çağrısı yapıldı. Dünya ülkeleri ve
kurumlarından da "Filistinli çocuk-
ların, öğrencilerin yaşam ve eğitim
haklarını korumaları, İsrail'in, or-

dunun ve Yahudi yerleşimcilerin bas-
kıcı uygulamalarına karşı çıkmaları"
istendi. Gazze Şeridi'nde çocukların
ve öğrencilerin öldürülmesinin ulus-

lararası tüm normları ve sözleşme-
leri ihlal ettiği kaydedilen açıkla-
mada, televizyon kanalları ve medya
organlarında yayınlanan bu korkunç

görüntülerin, ülke genelinde eğitim
kurumlarının hedef alındığını ve İs-
rail'in zihniyetini gözler önüne ser-
diği ifade edildi. lRAMALLAH-AA

F

Filistin Eğitim ve Öğretim Bakanlığı, "20 Kasım Dünya Çocuk Hakları Günü" dolayısıyla
yazılı açıklamada, İsrail ordusunun abluka altındaki Gazze Şeridi'ne 7 Ekim'den bu yana
düzenlediği saldırılarda çoğu öğrenci 5 binden fazla çocuğun öldürüldüğünü açıkladı. 

UEFA 2024 Avrupa Futbol Şampiyonası
(EURO 2024) Elemeleri D Grubu se-
kizinci ve son maçında bugün deplas-
manda Galler ile karşı karşıya gelecek
A Milli Futbol Takımı, tarihindeki 622.
müsabakaya çıkacak. » Sayfa 11’de

İstanbul'a su sağlayan ba-
rajlardaki su doluluk oranı
son yağmurların ardından
yüzde 22,63'e yükseldi.
İstanbul Büyükşehir Be-
lediyesinden (İBB) yapı-

lan açıklamada, kentin,
Marmara Bölgesi ve Tür-
kiye genelinin yağmurlu
hava dalgası nedeniyle
aralıksız yağış aldığı ak-
tarıldı. » Sayfa 3’te

A Milli Futbol Takımı
622. maçına çıkacak

İşlenmiş gıdalar, besin alerjisi
gelişme riskini artırıyor

Ittıfak

Koruyucu içeren gıdaların besin alerjisi
riskini yükselttiği, son 30 yılda besin
alerjisi görülme sıklığının yaklaşık 3
kat arttığı belirtildi. » Sayfa 2’de
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İstanbul’daki barajların doluluk
oranı yüzde 22,63’e yükseldi

OSMANLI’DA PAHALILIĞI 
ÖNLEYEN SİSTEM ‘NAHR’

İNAN ARVAS’IN HABERİ 12’DE

Kurtulmuş: BM’nin artık yırtılıp çöp
tenekesine atıldığının alenen ilanı

MİT, terör örgütünün sözde sorumlusu
Gülsüme Doğan’ı etkisiz hale getirdi

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan, bugün Cezayir Cumhurbaşkanı
Abdülmecid Tebbun'un daveti üzerine
Cezayir'e gidecek. Türkiye'nin İsrail'in
Gazze'ye saldırılarını durdurma yö-
nündeki çabaları sürerken İslam İş-
birliği Teşkilatı (İİT) Zirvesi sonrasında
Erdoğan'ın ilk bölgesel ziyaretini İs-
rail'e karşı tutumuyla öne çıkan Ce-
zayir'e yapması önem taşıyor. Ceza-
yir-Türkiye ilişkileri, son yıllarda her
düzeyde kayda değer bir hareket-

lenmeye sahne olurken özellikle Ce-
zayir Cumhurbaşkanı Tebbun'un
2019'da göreve gelmesiyle artan bir
ivme kazandı. Bu kapsamda Tebbun,
Cezayir'den 17 yıl sonra Türkiye'ye
Cumhurbaşkanlığı düzeyinde ilk zi-
yaretini Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın
daveti üzerine 15-17 Mayıs 2022 ta-
rihlerinde gerçekleştirdi. Cezayir
Cumhurbaşkanı, 21 Temmuz'da da
Erdoğan'ın daveti üzerine Türkiye'yi
ikinci kez ziyaret etti. » Sayfa 7’de

En karanlık ‘20 Kasım Dünya
Çocuk Hakları Günü’

Ali Yerlikaya: Fırtına, aşırı yağış ve sel
olaylarında 9 vatandaş hayatını kaybetti

5 BİNDEN
FAZLA ÇOCUK

ŞEHİT OLDU

TBMM Dilek-
çe Komisyonu-
na 7 ayda yak-
laşık 5 bin baş-
vuru geldi. En
çok başvuru
çevre yönetimi, çalışma hayatı,
emeklilik ile adalet hizmetle-
riyle ilgili olurken, İstanbul,
Ankara ve İzmir'den yapılan
başvurular başı çekti. Dilekçe

Komisyonu Baş-
kanlık Divanı,
gerçekleştirdiği
toplantılarda 4
bin 275 dilekçe
hakkında karar

verdi. Mevzuata uygun ol-
mayan ya da mükerrer baş-
vurular işlemden kaldırılırken,
bazı dilekçelerin incelemesi
devam ediyor. » Sayfa 8’de

Dün Akittv’deki Kayıtdışı
Tarih programında yuka-
rıdaki cümleyi kurunca
hem sevgili sunucumuz
Serkan Okur, hem de se-
yircilerimiz şaşırdı. Bir ağız-
dan o cümle sadır oldu: 

MUSTAFA ARMAĞAN » 3’te 

Filistin’de yaşanan olaylar bü-
tün ülkelerdeki insanları etki-
ledi. Amerika’daki küreselci-
lerin desteğini alan siyonistler,
insan hayatını hiçe sayan kat-
liamlarına devam ediyorlar.

ERDEM ERGÜDER » 8’de 

Sultan Vahdettin
yurt dışına kaçmadı! Markalaşma

TBMM Dilekçe Komisyonuna 7 ayda 5 bin başvuru

Osmanlı Devleti, halkın re-
fahı için üretimden tüke-
time kadar her sahayı de-
netim altında tutma çaba-
sıyla Narh Sistemi'ni uy-
gulamıştır. Bu sistem ile
fiyatlar kontrol altına alı-
narak pahalılığın önüne
geçilmiştir... Osmanlı Dev-
leti kuruluşundan itibaren
ticari hayatın içinde yer

almıştır. İmparatorluğun
özellikle büyük ticaret yol-
ları üzerinde kurulmuş ol-
ması ticarette Devletin üs-
tünlüğünü sağlamıştır.  Ti-
carete çok önem veren Os-
manlı Devleti, bir yandan
da eksik rekabet şartların-
dan ötürü fahiş fiyatların
oluşmasına müdahale et-
meyi ihmal etmemiştir. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın Cezayir ziyaretinde en
önemli gündem maddesi Gazze olacak
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acettepe Üni-
versitesi (HÜ)
Tıp Fakültesi

Çocuk Alerji Bilim Dalı Öğ-
retim üyesi Prof. Dr. Ümit
Murat Şahiner, AA muha-
birine yaptığı açıklamada,
besin alerjisinin, bağışıklık
sisteminin tüketilen gıda-
lara aşırı yanıt vermesi so-
nucu ortaya çıkan bir re-
aksiyon olduğunu söyledi.

Besin alerjisi sıklığının
artmasıyla "besin pande-
misi" teriminin kullanılma-
ya başlandığını ifade eden
Şahiner, şu bilgileri verdi:
"Özellikle son 30 yılda be-
sin alerjisi görülme sıklığı
yaklaşık 3 kat arttı. Birçok
ülkede yapılan bilimsel
araştırmalar, besin alerjisi
oranının 3 yaş altında yak-
laşık yüzde 7-8 olduğunu
gösteriyor. Bu çok yüksek
bir oran. Besin alerjisi oranı
3 yaş üzerindekilerde ise
yüzde 3-4, bazı ülkelerde
yüzde 5'e ulaşan oranlar
bildiriliyor. Eskiden eriş-
kinlerde hemen hemen hiç
görülmezken şimdi yüzde
1-2 oranında da artık ye-
tişkinlerde besin alerjisi
görülüyor."
Süt, yumurta,
deniz ürünleri ve
kuruyemiş, alerjik
ürünler

Şahiner, besin alerjisi sık-
lığının artışının sebeplerinin
tam olarak bilinmediğini
vurgulayarak, şu değerlen-
dirmelerde bulundu: "Şunu
söylemek mümkün, ne ka-
dar işlenmiş ürün tüketilirse
besin alerjisi gelişme riski

artıyor. Bu nedenle müm-
kün olduğunca gıdalar ham
ve doğal halleriyle tüketil-
meli. Gıdaların pişirilmesi,
kavrulması alerjiyi etkiliyor.
Bütün alerjik rahatsızlıklar
için Batı tipi yaşam tarzı
olarak isimlendirilen hayat
biçimi, alerjik hastalıklarda
patlamaya yol açıyor.

Mesela, Afrika'da yüzde
2-3 astım var ve besin alerjisi
çok nadir görülüyor ama bi-
zim ülkemizde daha sık, Batı
Avrupa'ya gittiğinizde has-
talık sıklığı daha da yükseli-
yor. Yani, bir ülke ne kadar
sanayileşmişse, alerjik has-
talık riski o kadar artıyor.
Örneğin kırsal bölgelerde şe-
hir merkezlerine göre besin

alerji sıklığı daha düşük."
Şahiner, besin alerjileri-

nin genellikle kaşıntı, ciltte
yaygın kabartı, dil, dudak,
gırtlakta şişme, öksürük,
hırıltı, nefes darlığıyla ken-
dini gösterdiğine dikkati
çekti. Bazı kişilerde tansi-
yon düşmesi ve bilinç kay-
bının da söz konusu ola-
bildiğini aktaran Şahiner,
"Reaksiyonların en ağır for-
mu anafilaksidir. Birden faz-
la sistemin etkilenmesine
bağlı gelişen anafilaksi, ba-
zen hayat kaybıyla sonuç-
lanabilen ciddi bir durum-
dur." diye konuştu.

Besin alerjilerinin genel-
likle bebeklerin ek gıdaya
geçmesiyle ortaya çıktığını

dile getiren Şahiner, "Küçük
çocuklarda süt ve yumurta
alerjisi ön plana çıkarken,
daha büyük yaş gruplarında
ise ağaç yemişi olarak sınıf-
landırılan antep fıstığı, kaju,
badem, ceviz ve fındık aler-
jileri görülüyor. Erişkinlerde
ise daha çok deniz ürünleri
ve kuruyemişe karşı alerji
söz konusu oluyor." dedi. Şa-
hiner, besin alerjilerinin ül-
keden ülkeye değişiklik gös-
terdiğine işaret ederek, söz-
lerini şöyle sürdürdü: "Alerji
yapan gıdalar ülkelere göre
değişebiliyor. Batı Avrupa ve
Amerika'da yer fıstığı alerjisi
oldukça sıkken Türkiye'de
çok sık görülmüyor. Çünkü
bir gıda bir toplumda ne ka-

dar sık tüketiliyorsa o gıdaya
bağlı alerji ihtimali de o kadar
artıyor. Japonya'da örneğin
pirinç alerjisiyle karşılaşılıyor
ama bizim ülkemizde çok
çok nadir. Türkiye'de ise
özellikle bir yaş altında süt
ve yumurta, daha ileri yaş-
larda ise kuruyemiş alerjisi
sık görülüyor." Şahiner, alerji
tanısı alan kişilerin, özellikle
seyahatlere giderken, hekim
tarafından verilen ilaçları ve
ciddi nefes darlığı, tansiyon
düşmesi, dil, dudakla gözde
şişme gelişmesi halinde olu-
şabilecek anafilaksi riskine
karşı kendisinin uygulaya-
bileceği iğneyi yanında ta-
şımasının önemine dikkati
çekti. lANKARA-AA

H

Temas ile bulaşıyor, vaka
sayısı her geçen gün artıyor

İşlenmiş gıdalar, besin alerjisi
gelişme riskini artırıyor
Koruyucu içeren gıdaların besin alerjisi riskini yükselttiği, son 30 yıl-
da besin alerjisi görülme sıklığının yaklaşık 3 kat arttığı belirtildi.

Temas yoluyla bulaşan uyuz hastalı-
ğında vaka sayısı hızla artıyor. Uyuz
hastalığı ile ilgili açıklama yapan Sivas
Cumhuriyet Üniversitesi Dermatoloji
Anabilim Dalı Öğretim Üyesi Doç. Dr.
Mustafa Tosun, hastalığın kışa geçiş
aylarında arttığını ifade etti. Uyuz has-
talığının parazitsel bir deri hastalığı
olduğunu ifade eden Tosun, “Son yıl-
larda oldukça sık görüyoruz. Son 4, 5
yıldır özellikle son dönemde her gün
polikliniğimizde günlük pratiğimiz de
hasta görüyoruz. Hatta yaklaşık yüzde
10, 20 gibi yaklaşık günlük pratiğimizde
gelen hastalarımızın oranları yüksek
oranda uyuz vakaları görüyoruz. Tabi
uyuz vakaları son dönemde bazı dö-
nemler özellikle pik yapıyor. Diğer has-
talıklar da olduğu gibi salgınlar ortaya
çıkartabiliyor. Bu yaklaşık 4, 5 yıldır
dediğimiz gibi hem pandeminin etki-
siyle hem göçün de etkisiyle ortaya çı-
kıyor. Bir de hastaların tedavi uyumudur
veya gelmemesi veya bilinçli olmaması
da bu süreci arttırıyor. Çünkü bulaşla,
ortak kişisel eşyaların ortak kullanıl-
masıyla özellikle artıyor. Özellikle has-
taların bu artışı özellikle uymamasıyla
beraber salgın dönemi ortaya çıkmış
oluyor” dedi. Uyuz hastalığının tanı
ve tedavi sürecine değinen Doç. Dr.
Mustafa Tosun, “Özellikle kaşıntı yani
en önemli geceleri özellikle ortaya
çıkan bir kaşıntı söz konusu. Hastanın
hayat kaidesini etkiler. Yani gece uy-
kudan uyandırır özellikle. Aynı za-
manda hem el parmak arası, el bilekleri,
ayak bilekleri yine özellikle karın böl-
gesi, yine erkeklerde genital bölge, ka-
dınlarda meme başı gibi alanları tut-
makta ve orda popüler lezyonlar de-
diğimiz kabarcıklara özellikle kaşıntılı
kabarcıklara neden olmakta. Hem bu
şekilde hem özellikle etrafında kaşınan
varsa özellikle aynı evde yaşayanlarda
kaşıntı varsa bu da tabi hasta için
uyarıcı olmalı. Yine sıcakla özellikle
geceleri artar. Yine banyoda özellikle
sıcakla artar. Kaşıntı olduğu zaman
özellikle hastalarımızın uyuz açısından
dikkatli olmaları gerekiyor ve mutlaka
bir sağlık merkezine başvurmaları ge-
rekiyor. Mikroskopla bir sürüntü alı-
yoruz deriden çok basit yani öyle bir
gelişimsel bir şey değil ve onu 5 10
dakikalık bir süreçte tanıyı koyuyoruz.”
ifadelerine yer verdi. lSİVAS-İHA

Kadınlarda sık görülen “idrar
kaçırma”ya ameliyatsız çözüm
Ankara Etlik Şehir Hastanesinde
hizmet veren Pelvik Taban Re-
habilitasyon Merkezi'nde kadın-
larda sık görülen sağlık sorun-
larından idrar kaçırma, rahim
sarkması gibi problemlerin ame-
liyatsız tedavisi yapılıyor. Etlik
Şehir Hastanesi Kadın Hastalık-
ları ve Doğum Hastanesi bün-
yesinde yaklaşık 5 ay önce hiz-
mete açılan Pelvik Taban Reha-
bilitasyon Merkezi, multidisip-
liner yaklaşımıyla bu alanda
Türkiye'nin sayılı merkezleri ara-
sında yer alıyor. Merkezde, kadın
hastalıkları ve doğum, fizik tedavi
ve rehabilitasyon uzmanları ile
fizyoterapistler işbirliğinde has-
talara hizmet veriliyor. İdrar ka-
çırma, rahim, idrar kesesi sark-
ması gibi sağlık sorunları bulu-
nan kadınlar, burada hem günlük
yaşamlarında kullanacakları eği-
timleri alıyor hem de fizyotera-
pistler eşliğinde yaptıkları özel
egzersizlerle tedavi olma imka-
nını buluyor. Merkezin çalışma-
larına ilişkin AA muhabirine
açıklamalarda bulunan Kadın
Hastalıkları ve Doğum Hastanesi
Başhekim Yardımcısı ve Pelvik
Taban Rehabilitasyon Merkezi

Sorumlusu Doç. Dr. Gülin Feykan
Yeğin, idrar kaçırma probleminin
kadınlarda çok sık görüldüğünü
vurguladı. Yeğin, "Doğurganlık
çağında her 4 kadından 1'i, me-
nopozal dönemde ise her 2 ka-
dından 1'i 'pelvik taban disfonk-
siyonu' dediğimiz idrar kaçırma,
kronik pelvik ağrı, pelvik organ
sarkması gibi durumlardan muz-
darip. Merkezimizde de bu so-
runları yaşayan kadınları, cerrahi
işlemden önce, ameliyat olma-
larına gerek kalmadan tedavi
etmeyi amaçlıyoruz." ifadesini
kullandı. Merkezde teorik eğitim
ile fizik tedavi egzersizlerinin
yapıldığını ve hastalardan olumlu
geri bildirimler aldıklarını akta-
ran Yeğin, şu bilgileri paylaştı:
"İdrar kaçırma, ağrı gibi şika-
yetlerle başvuran her hastamızı
mutlaka ileri değerlendirmeye
alıyoruz. Rutin jinekolojik mua-
yeneye gelen kadınlar, mutlaka
merkezimizde de pelvik taban
disfonksiyonu açısından değer-
lendiriliyorlar. Bu açıdan merkez,
bu sıkıntıların tespiti, kadınların
bu konudaki sıkıntılarında ileti-
şimlerinin daha açık olmasını
da sağlıyor." lANKARA-AA

Lenfödem hastaları
bunlara dikkat etmeli

Gaziantep Özel Hatem Hasta-
nesi İç Hastalıkları Uzmanı Dr.
Esra, gebelikte tiroid hastalığı
ile ilgili bilgiler verdi. Dr. Esra,
"Gebelik döneminde yaşanan
bir dizi önemli hormonal ve fiz-
yolojik değişiklikler nedeniyle
tiroid hormonları etkilenebiliyor.
Boynun hemen önünde adem
elması denilen kıkırdağın hemen
altında bulunan ve metaboliz-
mayı düzenleyen hormonlar sal-
gılayan tiroid bezinin çalışması
da gebelik sırasında değişebil-
mektedir. Hamilelikte hem tiroid
bezinin fonksiyonlarında hem
de şeklinde bazı önemli deği-
şiklikler görülebilmektedir" dedi.
Tiroid hastalığının hem anneyi
hem de bebeği etkiyebildiğinin
altını çizen Dr. Esra, "Özellikle
altta yatan bir tiroid hastalığı
olanların ya da ailesinde tiroid
hastalığı hikâyesi olanların ge-
belik planlarken ve / veya gebe
olduğunuzu öğrendiğinde en
kısa zamanda gerekli inceleme-
ler için hekime başvurması ge-
rekir" şeklinde konuştu. Dr. Esra,
"Hamilelik esnasında oluşan gu-
atr belirtilerini; sinirlilik, ellerde

titreme, terleme, çarpıntı, ka-
bızlık , konsantrasyon sorunları
, uykusuzluk , soğuk ve sıcağa
hassasiyet , kas krampları şek-
linde sıralayabiliriz" ifadelerini
kullandı. Dr. Esra, "Tiroid bezi-
nin az ya da çok çalışmasına
bağlı olarak ortaya çıkabilen
hastalıklar gebelik dönemi için
ayrı bir önem taşıyor. Özellikle
daha önce tiroid hastalığı ne-
deniyle tedavi edilen kişiler, gu-
atr hastalığı olanlar ya da tiroid
hastalığı olan bebeği olan ka-
dınların daha dikkatli olması
gerekiyor. Bunun yanında bir
otoimmün bozukluğu olanlar,
ailesinde Graves hastalığı veya
Hashimoto gibi otoimmün tiroid
hastaligi öyküsü bulunanlar, Tip
1 diyabet hastalığı olan kadınlar,
yüksek doz boyun radyasyonu
veya hipertiroidizm tedavisi gö-
renler gebeliği sırasında tiroid ra-
hatsızlığı için diğer kadınlara göre
daha yüksek risk altındadır. Bu
durumda gebelik planlarken ve/
veya gebe olduğunu öğrendiğin-
de en kısa süre gerekli incele-
meler için hekime başvurmalıdır"
dedi. lGAZİANTEP-İHA
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Fizyomer Terapia Fizik Tedavi
ve Rehabilitasyon Tıp Merkezi
Fizik Tedavi Uzmanı Dr. Nur-
han Barutçu, meme kanseri
veya meme ameliyatı sonrası
görülen lenfödem hastalığının
tedavisini ve hastaların dikkat
etmesi gerekenleri anlattı.
Lenfatik sıvının lenfatik sis-
temin kapasitesini aşması du-
rumunda veya lenfatik trans-
port kapasitesinin bozulması
sonucunda lenfödem oluştu-
ğunu anlatan Dr. Barutçu,
“Gelişmiş ülkelerde en sık ne-
den meme kanserli hastalarda
ameliyat sonrası görülen len-
födemdir. Koltukaltı bölge-
sindeki lenf akımının engel-
lenmesi sonucu meydana ge-
lir, kolun şişmesi, kolda ra-
hatsızlık hissi ve anormal bir
görüntüye sebep olur” şek-
linde konuştu. Lenfödemin
belirtileri hakkında konuşan
Dr. Nurhan Barutçu şunları
söyledi: “En sık görülen be-
lirtiler; kolda sıkışma, dol-
gunluk hissi, ağrı, karınca-
lanma, şişlik ve kızarıklık,
kol, el ve el bileğinde hareket
zorluğu, saat, yüzük ya da

bileziğin sıkması, deride ger-
ginlik hissidir.” Lenfödem’de
erken tanının çok önemli ol-
duğunu belirten Dr. Barutçu,
“Tedaviye geç başlanması, ye-
tersiz veya yanlış tedavi uy-
gulanması sonucu hastaların
kol ve bacak şişmeleri giderek
artarak oldukça rahatsız edici
boyutlara ulaşabilir. Bu ne-
denle tedaviye erken dönem-
de başlanılması oldukça
önemlidir." Lenfödem teda-
visinde; hasta eğitimi, cilt ba-
kımı, kendi kendine masaj,
eğitimli kişilerce yapılan elle
lenf drenajı, bası giysisi veya
bandajlama, basınç pompaları
ve egzersizler uygulandığını
aktaran Dr. Nurhan Barutçu,
“Kişinin durumuna göre Fizik
Tedavi hekimi tarafından be-
lirlenerek bu tedavilerin biri
veya birkaçı uygulanabilir. Len-
födem tedavisi için dünyaca
kabul görmüş altın standart
tedavi kompleks dekonjestif
(KDT) tedavidir. KDT; Manuel
Lenf Drenajı (MLD), Kom-
presyon tedavisi, egzersizler,
cilt ve tırnak bakımını içerir"
dedi. lESKİŞEHİR-İHA

Hamilelikte oluşan tiroid bozuklukları
anneyi ve bebeği olumsuz etkiliyor
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ükseköğretim Ku-
rulu (YÖK) Baş-
kanı Prof. Dr. Erol

Özvar, AA muhabirinin, YÖK'ün
yapay zeka çalışmalarına ilişkin
sorularını yanıtladı. Yapay zeka
uygulamalarının, üniversitelerin
eğitim öğretim faaliyetleri, araş-
tırma ve geliştirme hatta sosyal
hizmet çalışmalarında etkili
olacağını öngördüklerini ifade
eden Özvar, bir yandan da top-
lumun, yoğun tartışmaların yü-
rütüldüğü yapay zeka alanın-
daki uygulamalardan istifade
ettiğini anlattı. Dünya genelinde
çok daha uzak gelecekte etkili
olması düşünülen yapay zeka-
nın çok hızlı ilerlediğini ve ka-
bul gördüğünü vurgulayan Öz-
var, "Yapay zeka, Yükseköğretim
Kurulunun temel gündem mad-
delerinden biri haline geldi.
İki seneden beri hazırlıkları
devam eden yapay zekayla
ilgili çalışmalarımızın sonuna
geldik." diye konuştu.

Özvar, konu hakkında yü-
rüttükleri çalışmalardan birinin
"yapay zeka üzerine akademik
etik yönetmeliği" konusunda
olduğunu belirterek, "Yönet-
melik üzerinde çalışıyoruz.
Önümüzdeki günlerde üniver-
sitelerimizin yapay zeka uz-
manları ve hukukçularla bir
araya gelmek suretiyle yapay
zeka üzerine akademik etik
programı açıklayacağız." bilgi-

sini verdi. Yapay zekayı, pek
çok yüksek lisans, doktora hatta
lisans öğrencisinin etkin kul-
landığını bildiklerini aktaran
Özvar, şöyle devam etti: "Fakat
bu kullanımın hiç şüphe yok
ki etik, ahlaki çerçevesinin ol-
ması gerekiyor. Entelektüel
veya fikri mülkiyet hakları ba-
kımından yapay zeka, bütün
dünyada tartışılan çok önemli
bir konu. Bu bakımdan bizler
akademik faaliyetlerde, yapay
zeka çalışmalarının engellen-
mesi, kısıtlanması değil belirli
kurallar çerçevesinde teşvik
edilmesi gerektiğine inanıyoruz.
Bu bakımdan, yapay zekanın
yasaklanması değil tam aksine
kontrollü bir çerçevede bütün
akademisyenlerin, öğrencilerin,
bilim insanlarının kullanmaları
ve üzerine çalışmaları gerekti-
ğine inanıyoruz. Yapay zeka
etik mevzuatını bütün üniver-
sitelere şamil kılmak üzere
önümüzdeki günlerde kamuo-
yuyla ve üniversitelerimizle
paylaşacağız. Lisans, ön lisans,
doktora, yüksek lisans gibi alan-
larda bütün öğrencilerimizin
yapay zekadan ilgili etik ku-
rallara göre istifade etmelerini
isteyeceğiz."

YÖK Başkanı Özvar, yapay
zekanın meslekler üzerinde de
önemli etkilerinin olacağına
işaret ederek bu konuda
YKS'deki yenilikleri şöyle an-

lattı: "Üniversitelerde meslek
kazandıran programlar bakı-
mından da yapay zekanın ele
alınması gerektiğini düşünü-
yoruz. Önümüzdeki yıl ve son-
raki yıllarda, gerek yapay zeka
gerekse bilişim teknolojilerine
dair ön lisans, lisans, lisansüs-
tünde yeni programlar açmak
suretiyle üniversite sınavına gi-
recek adaylarımıza yeni iş alan-
larında çalışabilecekleri imkan-
lar sunmayı planlıyoruz.

2024'te 10'a yakın bilişim
teknolojileri ve yapay zeka üze-
rine programlar ilan edeceğiz
ve bunları YKS kılavuzunda
muhtelif üniversitelerin çatısı
altında adaylara sunacağız. Bu
çalışma, Yükseköğretim Kuru-
lunun son yıllarda yapmış ol-
duğu program yenilikleri, ge-
leceğin meslekleri bakımından
en önemli çalışmalardan bir
tanesini oluşturuyor."

Erol Özvar, "Adaylarımızdan
bilhassa program tercihinde
bilişim ve yapay zeka ağırlıklı
programları tercih etmelerini,
onun üzerine çalışmalarını tav-
siye ediyorum." dedi. Özvar,
üniversite programların gün-
cellenmesinin Yükseköğretim
Kurulunun en önemli konula-
rından birini oluşturduğunu
söyledi. Bilişim teknolojisi te-
melli derslerin veya öğrenim
çıktılarının gelecek yıllarda
programların neredeyse tama-

mında olacağını öngördüklerini
dile getiren Özvar, "Bu sebeple
belki önümüzdeki birkaç yıl
içerisinde sadece bilgisayar mü-
hendisliği veya diğer mühen-
dislik programlarında değil ne-
redeyse bütün programlarda,
sosyal bilimlerde, beşeri bilim-
lerde, temel bilimlerde, sağlık
bilimlerinde bilişim ve yapay
zeka ağırlıklı derslere ve müf-
redata daha fazla yer verece-
ğiz." diye konuştu.

Özvar, üniversite program-
larını güncelleyerek üniversi-
telere "istihdam odaklı" anlayışı
yerleştirmeyi istediklerini an-
lattı. Üniversitelerden öğren-
cilerinin istihdama daha hızlı
katılmalarına ve daha yüksek
gelirli iş bulmalarına yardımcı
olmalarını beklediklerini vur-
gulayan Özvar, "Dolayısıyla is-
tihdam odaklı üniversite inşa-
sında programların güncellen-
mesinin ve bu programlarda
iletişim ve bilişim teknolojileri
artı yapay zekanın çok etkili
olacağına inanıyoruz." değer-
lendirmesinde bulundu. Özvar,
yapay zeka çalışmalarına ilişkin
geçen yıl bir deneme de yap-
tıklarını ve yeni açılan "web
tasarımı ve kodlama" isimli ön
lisans programlarının konten-
janlarında yüzde 100 doluluk
sağlandığını, başarı sıralama-
sının da hayli yüksek olduğunu
aktardı. lANKARA-AA

Y

Milli Eğitim Bakanı Yusuf Te-
kin, öğretim programlarında
bir değişiklik planladıklarını
ve bu kapsamda müfredatı
revize edeceklerini söyledi.
Tekin ayrıca turizmle ilgili li-
selerin tamamını tematik hale
getirmeye çalıştıklarını ve ya-
kında 'gastronomi lisesi' prog-
ramını paylaşacaklarını be-
lirtti. Bakan Tekin, Ankara
Ticaret Odası (ATO) Fuar ve
Kongre Merkezi'nde düzen-
lenen 'TravelExpo Ankara
6'ıncı Uluslararası Turizm ve
Seyahat Fuarı'na katıldı. Bu-
rada konuşan Tekin, Anka-
ra'nın turizmin başkenti ol-
duğunu ancak turistik değer-
lerinin yeterince ön plana çı-
karılmadığını işaret ederek,
özellikle yerel yönetimlerin
elini taşın altına koymaları
gerektiğini söyledi. Türkiye'de
üniversiteler ile kamu ku-
rumlarının ve toplumun bağ-
lantısının daha güçlü hale
getirilmesi gerektiğini vur-
gulayan Tekin, "Üniversite-
lerdeki akademisyen arka-
daşlarımızın toplumsal prob-

lemlerin çözümü için ürettiği
çözüm önerileri, ilgili kamu
kurumları ya da ilgili kesimler
tarafından yeterince dikkate
alınmıyor veyahut problem-
lerin çözümü için üniversite-
lerden akademisyen arkadaş-
lardan yeterince bilgi, destek
talep edilmiyor. Sadece bir
genelleme yaptım ama özel
olarak turizm fakültelerimizin
bu anlamda işin içerisine
dahil edilmesi gerekiyor" dedi.
Daha sonra öğretim prog-
ramlarında bir değişiklik plan-
ladıklarını ve bu konunun
kamuoyunda da tartışıldığını
söyleyen Tekin, "Eğitim-öğ-
retim kurumlarımızdaki prog-
ramlarımızın, çocuklarımızın
güncel hayatında karşı karşıya
kalabilecekleri problemlerin
çözümünde kullanabileceği
hale getirilmesini, çocukları-
mızın seviyelerine uygun bir
hale getirilmesini, seyreltil-
mesini ve bizim kültürümüze
ait referans değerlerimizin bu
programların içerisine yedi-
rilmesini arzu ediyoruz.  diye
konuştu. lANKARA-DHA
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A İstanbul’daki barajların doluluk

oranı yüzde 22,63’e yükseldi

Milli Eğitim Bakanı Yusuf Tekin:
Müfredatlarımızı revize edeceğiz

İstanbul'a su sağlayan ba-
rajlardaki su doluluk oranı
son yağmurların ardından
yüzde 22,63'e yükseldi. İs-
tanbul Büyükşehir Beledi-
yesinden (İBB) yapılan
açıklamada, kentin, Mar-
mara Bölgesi ve Türkiye
genelinin yağmurlu hava
dalgası nedeniyle aralıksız
yağış aldığı aktarıldı. Ya-
ğışların, son yılların en ku-
rak dönemini yaşayan İs-
tanbul'un barajlarına da
bereket getirdiğine vurgu
yapılan açıklamada, "Kente
su sağlayan barajlar, yüzde
16'lara kadar gerileyen se-
viyelerden son yağışlarla
birlikte yüzde 22,63 dolu-
luk oranına ulaştı." ifadeleri

kullanıldı. Açıklamada, ya-
ğışlarla birlikte Ömerli Ba-
rajı'nın yüzde 44,75, Elmalı
Barajı'nın yüzde 43,25, Dar-
lık Barajı'nın yüzde 36,25,
Alibey Barajı'nın yüzde
23,85 ve Istrancalar Bara-
jı'nın yüzde 21,31, Terkos
Barajı'nın yüzde 11,41, Bü-
yükçekmece Barajı'nın yüz-
de 7,40, Sazlıdere Barajı'nın
yüzde 7,31, Kazandere Ba-
rajı'nın yüzde 5,87, Pabuç-
dere Barajı'nın yüzde 2,85
seviyelerinde doluluğa eriş-
tiği belirtildi. Meteorolojik
verilerle yağışlı dönemin de-
vam edeceği aktarılan açık-
lamada, tasarruflu su kulla-
nımının önemine dikkati çe-
kildi. lİSTANBUL-AA

İstanbul'un bazı kesimlerinde dün kısa
süreli etkili olan kar yağışı, 2016'dan
bu yana kasım ayında görülen ilk kar
yağışı olarak kayıtlara geçti. Megakentte
dün sabah saatlerinde başlayan ve etkili
olan kar, kentin bir çok noktasını beyaz
örtüyle kapladı. Kar yağışı özellikle Pen-
dik, Ümraniye, Beykoz, Üsküdar, Kartal,
Silivri, Çatalca, Başakşehir gibi bölge-
lerinin yüksek kesimlerinde etkili oldu.

Genelde mevsimin ilk karının aralık
ayından itibaren düştüğü İstanbul'a,
uzun bir aranın ardından kasımda kar
yağdı. Kentte dün etkili olan kar yağışı,
2016 yılından bu yana kasım ayında
görülen ilk kar yağışı olarak kayıtlara
geçti. İstanbul'da en son 30 Kasım
2016'da etkili olan kar yağışı ile Kartal
Uğur Mumcu ve Yakacık mahallelerinin
yüksek kesimleri ile Aydos Ormanı ci-
varında kısa süreli kar yağışı görülm-
üştü. İstanbul Aydın Üniversitesi Dr.
Öğretim Üyesi ve Meteoroloji Mühendisi
Güven Özdemir, AA muhabirine yaptığı
açıklamada, dün İstanbul'a Balkanlar
üzerinden alçak basınçla birlikte soğuk
hava kütlesinin geldiğini söyledi. Sı-
caklıkların cephe geçişiyle birlikte birden
düşmeye başladığını aktaran Özdemir,
"Balkanlar üzerinden polar hava kütlesi,
yani kutup havası geldi. Karayel şeklinde

kuzeybatıdan gelmesi ile alçak basınca
bağlı soğuk cephenin etkisi ile hava sı-
caklığı bir anda 10 derece kadar düştü."
dedi. Özdemir, denizlerin 4-5 derece
daha sıcak olduğunu, hava kütlesinin
de Karadeniz üzerinde nemini alarak
konvektif hareketlerle iyice kuvvetlenip
karaya çıkınca yoğun etkisini göster-
diğini belirterek, "Yüksek irtifalarda sı-
caklığın düşük olması ve jet rüzgarları
ile soğuk havanın hızla taşınması, kuv-
vetli sağanak, fırtına, kar ve karla
karışık yağmura sebep oldu. Bu durum,
İstanbul'un yüksek kesimlerinde sıcak-
lıkların düşmesiyle kar yağışı bıraktı."
diye konuştu. İstanbul'a kasım ayında
uzun zamandır karın yağmadığına dik-
kati çeken Özdemir, "En son 2016 yı-
lında yağmıştı. 7 yıl aranın ardından
İstanbul'a kasımda kar yağdı. Küresel
iklim değişikliği, iklimin biraz düzenini
bozdu. İstanbul için ekim ayında ha-
valar yavaş yavaş soğur ve kasım so-
nunda kar yağışı olurdu ama bu durum
biraz değişti. El Nino'nun varlığı fırtına,
yağmur ve kar yağışında anomaliler
yaşatabiliyor. Bu yıl kasımda sıcaklığın
ardından Balkanlardan gelen alçak
basıncın oluşturduğu soğuk hava küt-
lesiyle kasımda kar gördük." ifadelerini
kullandı. lİSTANBUL-AA
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Dün Akittv’deki Kayıtdışı Tarih prog-
ramında yukarıdaki cümleyi kurunca
hem sevgili sunucumuz Serkan Okur,
hem de seyircilerimiz şaşırdı. Bir ağız-
dan o cümle sadır oldu: 

Nasıl yani?
Nasıl olduğunu orada anlattım ama

burada tekrarlayayım:
İnkılap tarihi ezberlerimizden bili-

yoruz ki, Saltanat 1 Kasım 1922 tari-
hinde kaldırıldı,

Peki Vahdettin hangi tarihte Malta’ya
doğru yola çıktı?

17 Kasım 1922’de.
Bir başka deyişle Vahdettin Efendi

İstanbul’u terk ettiği tarihte saltanat
kaldırılalı 16 gün olmuştu ve tam 16
gündür padişah değildi.

17 Kasım günü Malay Müslüman-
larının satın alıp İngiliz donanmasına
hediye ettikleri Malaya zırhlısına bi-
nerek Malta’ya doğru yola çıkan kişinin
adı “Vahdettin” idi ama “Sultan” veya
“Padişah” değildi.

Bu sebepledir ki, Sultan Vahdettin
yurt dışına kaçmamıştı!

Üzerinde sadece Halifelik unvanı
bulunuyordu ve o unvanı kat’iyyen
bırakmadı.

Gerçi Türkiye Büyük Millet Meclisi
Halife Vahdettin’in saraydan ayrılma-
sının ertesi günü toplanıp önce Hilafet
makamının boşaldığına dair karar aldı,
ardından 162 milletvekilinden 148’in
oyuyla Veliahd Abdülmecid Efendi Ha-
life seçildi. (Ne kadar gariptir ki, 29
Ekim 1923 günü Cumhuriyet de 148
oyla ilan edilecek, Mustafa Kemal Paşa
aynı gün Cumhurbaşkanlığına yine
148 oyla seçilecekti. Bu 148 kemik oy
rejimin karakterinin değişmesine yol
açacak kadar kritik bir rol oynamıştır.)  

Vahdettin Efendi Yıldız Sarayı’nda
ikamet ediyordu ama yalnızca Halifeydi
1 Kasımdan itibaren. 

Hiç mi hiç güvende değildi, çünkü
sarayın etrafında birbiri ardınca tüfekler
patlıyordu. 

Başkâtibi Ali Fuat (Türkgeldi) Bey’e
söylediği şu sözlerle derdini dile geti-
riyordu:

“Ben milletin ateşli külü üzerine
oturdum; taht-ı saltanatın kuş tüyün-
den minderleri üzerine oturup gö-
mülmedim! Bunlardan kimseye bah-
sedilemiyor, millete de malumat veri-

lemiyor. Elbette bir gün tarih bu ha-
kayıkı [hakikatleri] yazar.”

Diğer yandan Abdülmecid Efendi’nin
Halifeliği tartışmalıydı. 

Vahdettin Efendi ısrarla “Halife be-
nim” diyordu. Çünkü Halifelik Meclisin
uhdesinde değildi. Bu yüce makam,
dedesi Yavuz Sultan Selim’in Kahi-
re’den, Abbasilerden bileğinin hakkıyla
söküp aldığı hanedana ait bir unvandı. 

Üstelik TBMM’nin görev ve yetkileri
arasında halifeyi indirmek ve yeni ha-
lifeyi seçmek yoktu. (Tıpkı 1909’da
toplanan ve adına Meclis-i Milli denilen
uyduruk heyetin Anayasadan aldığı
bir yetki bulunmadığı halde Padişahı
hal etmeye kalkmasında olduğu gibi.

Yakın tarihimizin kritik olaylarının
çoğunda yetki aşımı, hatta yetki çiğ-
neme hadisesi vardır. 

Sâbık Padişah Vahdettin Halifelik
hakkının Osmanoğlu hanedanında bu-
lunduğunu ve 1876 Anayasasında be-
lirtildiği gibi padişahlıkla beraber ha-
lifeliğin de “ekber ve erşed”,  yani en
büyük ve en olgun hanedan üyesinin
uhdesinde bulunduğunu, kendisi öl-
medikçe veya devretmedikçe başkası-
nın Halife olamayacağını iddia edi-
yordu ki, sözleri son derece mantıklı
ve tutarlıydı.

Ölünceye kadar da bu tavrından
vazgeçmedi. Halife benim dedi. Ab-
dülmecid Efendiyi Halife yerine koy-
madı, asla tanımadı. Mekke’den yazdığı
beyannamesinde de bu hususu açıkça
şöyle dile getirecekti:

“Şimdi ben Hilafet hakkında Anka-
ra’da ve İstanbul’da verilen fuzuli ve
cebri hükmü kat’iyyen kabul etmeyerek
hakkımda reva görülen müfretiyatı
(iftiraları) isnad edenlere kemal-i nef-
retle red ve iade ediyorum.”

Hilafetin de eklenmesiyle birlikte
Osmanlı Devleti’nin bir “Saltanat-ı
Muhammediye” halini almış buldu-
ğunu savunan Sultan Vahdettin’in ha-
yatı yakın tarihimizin acı dolu bir say-
fasını teşkil etmektedir.

Sevr’i onaylamayarak tarihe geçen
Sultan Vahdettin de tıpkı ağabeyi Sul-
tan Abdülhamid gibi bir gün tarihin
iftiralarından beraat edecektir. O güne
kadar ulaşabildiğimiz hakikatleri yaz-
maya ve söylemeye devam edeceğiz.
Birileri memnun olmasa da…   

İstanbul’da 7 yıl aradan
sonra kasımda kar yağdı

Prof. Dr. Özvar: Yapay zeka alanına yeni
bölümler ve etik mevzuatı getiriliyor

Sultan Vahdettin yurt dışına kaçmadı!

YÖK Başkanı Prof. Dr. Özvar, akademide "yapay zeka etik mevzuatı" hazırlığı yaptık-
larını; Yükseköğretim Kurumları Sınavı (YKS) yerleştirme kılavuzunda "bilişim tek-
nolojileri" ve "yapay zeka" üzerine 10'a yakın yeni program ilan edeceklerini açıkladı.
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ağcılar Bele-
d i y e s i ' n i n
des teğ iy le

düzenlenen Afet ve Çocuk
Çalıştayı'nda alanında uz-
man 77 isim, deprem baş-
ta olmak üzere yaşanan
tüm afetlerde ve Filistin'de
yaşanan katliamdan etkilenen
çocukları korumanın önündeki
engelleri ve çözüm yollarını
masaya yatırdı. Çocuklara yö-
nelik yaptıkları hizmetleri an-
latan Bağcılar Belediye Başkanı
Abdullah Özdemir, "Biz her
daim iyiliğin yanında olma
gayreti içerisinde görevimizi
yerine getirmeye çalışıyoruz"
dedi. 20 Kasım Dünya Çocuk
Hakları Günü münasebetiyle
Bağcılar Belediyesi ve Yetim
Vakfı anlamlı bir etkinliğe imza
attı. Bu amaçla Rami Kışlası
Kütüphanesi'nde Afet ve Çocuk
Çalıştayı düzenlendi. Progra-
ma; AFAD Başkanı Okay Me-
miş, İstanbul İl Milli Eğitim
Müdürü Doç. Dr. Murat Mü-
cahit Yentür, Kızılay Genel
Müdürü İbrahim Altan, Bağ-
cılar Belediye Başkanı Abdul-
lah Özdemir, Yetim Vakfı Baş-
kanı Murat Yılmaz, İHH Yö-
netim Kurulu Başkanı Bülent
Yıldırım da katıldı. 
Alanında uzman
77 isim katıldı

Çalıştaya iştirak eden uz-
man 77 isim "Afet ve Çocuk
Hakları", "Afetler ve Çocuklara
Müdahale", "Afetlerde STK ve

devlet işbirliği" ile "Afet
ve toplumsal bilinç" ol-
mak üzere dört başlığı
ele aldı. Konuşmacılar,
çocukları afetlerden ko-
rumanın önündeki en-
gelleri kaldırmayı ve

çözüm yollarını irdeledi.
Filistin'de soykırıma maruz
kalan Filistinli çocukların du-
rumunu da ele alan uzmanlar
hem İsrail'i kınadı hem de ço-
cuklar için neler yapabilecek-
lerini konuştu.
Her daim iyiliğin
yanında olma
gayretindeyiz

Bağcılar Belediyesi olarak
iyiliğin mücadelesinin veren
her vakfın yanında olduklarını
söyleyen Bağcılar Belediye
Başkanı Abdullah Özdemir,
"Bu mücadele insanoğlunun
varlığının başladığı dönemden
bu tarafa devam ediyor. Bizler
de her daim iyiliğin yanında
olma gayreti içerisinde gör-
evimizi yerine getirmeye çalı-
şıyoruz. Çok kıymetli bir ça-
lıştay. Afet öncesinde, afet sı-
rasında ve sonrasında yapıl-
ması gerekenleri özellikle ço-
cuk başlığı altında bütün içe-
rikleri detaylı bir şekilde takip
edeceğiz. Program sonrasında
çıktıların da hayata geçirilmesi
adına bu programı kıymetli
buluyoruz" dedi.

Şubat ayındaki büyük dep-
reme de değinen Özdemir şöy-
le devam etti: "AFAD'ımızın

öncülüğünde çok büyük bir
deprem felaketini omuzlamaya
gayret ediyoruz. Ülkemizin bu
yükü taşıması konusunda hü-
kümetimizin çok büyük bir
çalışma yürüttüğünü ifade et-
mek istiyorum. Biz de Bağcılar
Belediyesi olarak deprem sü-
reci başlar başlamaz kayma-
kamımızla birlikte hemen afet
koordinasyon masasını kur-
duk. Göreve ilk geldiğimiz
sözü tutarak STK İletişim Mer-
kezi'ni kurduk ve bunun be-
reketini de gördük. STK'larla
hızlı bir şekilde iletişime geçtik.
Birinci günün akşamında gön-
derdiğimiz TIR'ların sayısı 20'yi
geçti. Bu iletişimi çok önem-
siyoruz ve STK'ların faaliyet-
lerinin, çalışmalarının organize
edilmesi konusunda belediye-

mizin önderliğini önemsiyoruz.
TIR'larımızın gönderilmesi, ya-
şam malzemelerinin tedariği,
1 milyon sıcak yemeğin temi-
nini sağladık. AFAD'ın öncü-
lüğünde arama kurtarma ekip-
lerimizle iş makinelerimizle
bölgede çalışma yaptık. Bele-
diyemizin bütçesi İBB'nin (İs-
tanbul Büyükşehir Belediyesi)
bütçesinin yüzde 1'i. Ama biz
toplumsal birlikteliği sağlaya-
rak belediyemizin de kaynak-
larıyla Malatya Battalgazi il-
çemizde içinde anaokulu ve
çocuk parklarının da yer aldığı
505 konteynerlik konteyner-
kentimizi konumlandırdık. İş
adamlarımızın koordinasyo-
nuyla 500 çocuğumuza bisiklet
gönderdik. Çalışmalarımız en
üst ölçekte devam ediyor. Özel-

likle çocuklarımızla ilgili büyük
bir gayretle çalışıyoruz."
Filistin meselesi
hepimizin meselesi

Dünyanın büyük bir imti-
handan geçtiğini dile getiren
Özdemir, sözlerini şöyle ta-
mamladı: "Filistin meselesi
hepimizin meselesi. Orada-
kiler yaşamsal bir mücadele-
nin imtihanından geçerken
bizler de kendi imtihanımızı
verdiğimiz bir süreci yaşıyo-
ruz. Cumhurbaşkanımızın bü-
yük gayretlerinin olduğuna
şahidiz. Almanya'da bütün
dünyanın yüzüne net bir şe-
kilde iki yüzlülüklerini hay-
kırdı. Elinizle olmadı dilinizle,
dilinizle olmadı buğz ederek
bir mücadele etmemiz gere-
ken bir inanca sahibiz. El-
hamdülillah dilimizle verdi-
ğimiz cevapların olduğu bir
süreçteyiz. Cumhurbaşkanı-
mız ülkemizdeki adaletsizlik-
lerin, hukuksuzlukların ve
müslümanca yaşananın zor
olduğu dönemlerde adım
adım büyük bir toplumsal
faydanın gerçekleşmesine ve-
sile oldu. Açılmaz denilen
ibadethanelerin açılmasına
vesile oldu. İnanıyoruz ki bu
ve benzeri meselelerin de
kökten çözülmesi adına ül-
kemizi hazırladığı bir süreci
net bir şekilde görüyoruz."
Gün boyu süren çalıştaya her
yaştan ve kesimden çok sayıda
kişi yoğun ilgi gösterdi.

B

Bağcılar Belediyesi'nin desteğiyle düzenlenen Afet ve Çocuk Çalıştayı'nda alanında uzman 77 isim, deprem başta olmak üzere yaşanan
tüm afetlerde ve Filistin'de yaşanan katliamdan etkilenen çocukları korumanın önündeki engelleri ve çözüm yollarını masaya yatırdı.

Sultangazi Belediyesi ve Avrupa Ya-
kası Ardahanlılar Derneği ortaklı-
ğında “4’üncü Geleneksel Ardahan
Tanıtım Günleri” düzenlendi. Tanı-
tım gününde Ardahan’a özel birçok
lezzet ziyaretçilere tanıtıldı. Sul-
tangazi Belediyesi ve Avrupa Yakası
Ardahanlılar Derneği ortaklığında
4’üncü Geleneksel Ardahan Tanıtım
Günleri” protokol töreni gerçekleş-
tirildi. Törene, Sultangazi Belediye
Başkanı Av. Abdurrahman Dursun’da
katıldı. Tanıtım günlerinin gerçek-
leştirildiği alanda Ardahan İline
özel birçok lezzet ziyaretçilere ta-
nıtılırken, alanda bulunan vatan-
daşlara aynı zamanda müzik ziyafeti
de sunuldu. Ardahan Tanıtım Gün-
leri hakkında konuşan Sultangazi
Belediye Başkanı Av. Abdurrahman
Dursun, “Sultangazi’de yöresel gün-
lerimiz bütün hızıyla devam ediyor.
Bugün de Ardahanlıların tanıtım
günündeyiz. Perşembe günü başladı.
Bugün inşallah güzel etkinliklerle
son bulmuş olacak. Ancak Sultan-
gazi’de tanıtım günleri bitmeyecek.
Ocak ayının sonuna kadar farklı
farklı memleketlerimizi bu güzel
alanda tanıtmaya devam edeceğiz.
Sadece Ardahan’ı değil, birçok mem-
leketi tanıtıyoruz. Maksadımız şu;
İstanbul’da yaşıyoruz, İstanbul’un
kültürel zenginliklerinden fayda-
lanmalıyız ancak, memleketimizi
unutmamalıyız. Örf ve adetlerimizi
yaşatmalıyız. Sultangazi’de bizde
bunun için gayret ediyoruz. Her yıl
etkinlik alanımızda bunu yaşatmaya
çalışıyoruz. İnsanlar buraya geli-
yorlar, görmedikleri insanları görüp
özlemlerini gideriyorlar. Memleket-
lerinden tatları burada tatmaya ve
geleneklerinden bir kısmını burada
insanlarla paylaşmaya devam edi-
yorlar. Güçlü geçiyor tanıtım gün-
lerimiz. Sadece Sultangazi’de yaşa-
yanları değil, herkesi bekliyoruz.
İstanbul’un birçok ilçesinden gelen-
leri biliyorum. Herkesi davet edi-
yoruz. Hemen hemen her hafta Per-
şembe günü başlayıp Pazar gününe
kadar devam eden tanıtım günleri-
miz var. Ardahan tanıtım günlerimiz
hayırlı olsun diyoruz” şeklinde ko-
nuştu. lİSTANBUL-İHA

İstanbul’da afet ve çocuk çalıştayı düzenlendi
Ardahan’ın yöresel lezzetleri
Sultangazi’de tanıtıldı

UFUK AKYILDIZ

Kartal Belediyesi, cinsiyet eşitliğini
desteklemek ve kadınların kent eko-
nomisinde daha fazla yer alması
adına, kadınların el emeği ürünle-
rinin semt pazarlarında yer almasını
sağlıyor. ‘Semt Pazarlarında Yerimizi
Alıyoruz, Kartallı Kadınların Emeğini
Semt Pazarlarına Taşıyoruz’ adıyla
düzenlenen çalışma sayesinde, Kar-
tallı kadınlar el emeği ürünleriyle
semt pazarlarında yer alıyor.   Kadın
ve Aile Hizmetleri Müdürlüğü ta-
rafından gerçekleştirilen proje, ka-
dınların iş dünyasındaki varlığını
artırmak ve toplumun her alanında
daha fazla yer almalarını sağlamayı
hedefliyor. Semt pazarları, kadınların
yerel ürünlerine ve el emeği eser-
lerine ev sahipliği yaparak, hem
Kartallıların ihtiyaçlarını karşılıyor,
hem de kültürel bir atmosfer oluş-
turuyor. Kartallı kadınların semt pa-
zarlarında yer alması, sadece eko-
nomik bir katkı sağlamakla kalma-

yıp, aynı zamanda yöresel kültürün
ve zanaatların yaşatılmasına da des-
tek oluyor. Kadın ve Aile Hizmetleri
Müdürü Deniz Karacan, el emeği
ürünleriyle semt pazarında stant
açan kadınlarla bir araya gelerek,
projeyle ilgili şunları söyledi; “Bugün
aramızda bulunan kadınlarımız, bu
projenin canlı birer örneği. El emeği
ürünleriyle semt pazarlarında stant
açan bu kadınlarımız, sadece kendi
ekonomik bağımsızlıklarını kazan-
makla kalmıyor, aynı zamanda top-
lumda kadının rolüne dikkat çekiyor
ve bu rolü güçlendiriyor. Kadın ve
Aile Hizmetleri Müdürlüğü olarak,
bu projenin sadece bir başlangıç
olduğuna inanıyoruz. Kadınların iş
dünyasındaki varlığını daha da ar-
tırmak, toplumun her alanında daha
fazla yer almalarını sağlamak adına
yeni adımlar atmaya kararlıyız. Son
olarak, bu projede emeği geçen
herkese ve el emeği ürünleriyle
semt pazarlarında yer alan kadın-
larımıza teşekkür ediyorum. 

5 yıl önce el emeği
çantalar yapmaya
başlayan 33 yaşın-
daki Ayşegül Kıran,
hobi olarak başla-
dığı el işini girişimci
bir kadın olarak

meslek haline çevirdi. Çevrimiçi
platformlarda sayfalar açarak
geniş kitlelere ulaşan Kıran, asıl
dönüş noktasının Tuzla Kadın
Girişimcilik Merkezi’ne (KAGİM)
gelmek olduğunu kaydetti. Kıran,
“Tuzla Belediyesi Kadın Girişim-
ciler Merkezi sayesinde bir oda-
dan dünyaya açıldım. Bu pazara
ulaşmak çok zor, bir sürü eğitim
alıyoruz. Sayfamı kurdum, e-ti-
caret sistemi üzerinden dolar
ve Euro ile dünyaya satış yapı-
yorum. Benim temennim de
yurt dışı pazarına ulaşamayan
Tuzla kadın girişimcilerini o pa-
zarla buluşturmak” dedi.  Sosyal
Gelişmeyi Destekleme Programı
(SOGEP) kapsamında İstanbul
Kalkınma Ajansı’ndan alınan
hibe ile gerçekleştirilen ve İs-
tanbul Medeniyet Üniversitesi
iş birliğiyle yürütülen Kadın Gi-
rişimcilik Merkezi Projesi (Tuzla
KAGİM) ile Tuzla ilçesindeki gi-
rişim fikri olan kadınlar dünyaya
açılıyor. 866 üyeyi bünyesinde
barındıran proje kapsamında
eğitimini tamamlayan 270 kadın
girişimci adayı oldu. Bunlardan
bir tanesi olan ve Yaklaşık 2
yıldır Tuzla Belediyesi Kadın Gi-
rişimcilik Merkezi’nin eğitimle-
rine katılan Ayşegül Kıran, anne

olduktan sonra çocuğu ile daha
fazla vakit geçirmek amacıyla
bankacılığı bıraktı. Bu süreçte
kendisini oyalamak için örgü
örerek çantalar yapmaya başla-
yan Kıran, KAGİM’de aldığı eği-
timler sonucunda dünya paza-
rına açılarak girişimciliğin güzel
bir örneğini Tuzla’da yaşattı. 
“Hiçbir iş tek başına
başarılamaz” 

Kadın girişimcilerin her daim
arkasında olduğunu belirten Tuz-
la Belediye Başkanı Dr. Şadi Ya-
zıcı, “Tuzlamızda 300-400 kadın
girişimci ile beraber birçok ça-
lışmayı yapmak ve örnek olma-
sını sağlamak açısından gayret
ediyoruz. ‘Bir fikrim var’ diyen
hanımefendilere gerek kamu ge-
rek toplumsal dinamikler açı-
sından nasıl destek olabiliriz,
sizlerle birlikte nasıl geliştirebi-
liriz, bunu düşünüyoruz. Hiçbir
iş tek başına başarılamaz, özel-
likle de toplumsal işlerde sadece

kamu otorite-
siyle yapmak
mümkün de-
ğildir” dedi.
Anadolu Üni-
versitesi iktisat
bölümü mezunu
olan Ayşegül Kı-
ran, 2 yıldır Tuzla Be-
lediyesi Kadın Girişimciler Mer-
kezi’nin düzenlediği her eğitime
katıldığını söyleyerek şunları ifa-
de etti: “Başta Dr. Şadi Yazıcı
Bey, Başkan Yardımcımız Tülay
Kalav’a daha sonra Kadın Giri-
şimcilik Merkezi Koordinatörle-
rinin hepsine çok teşekkür edi-
yorum. Burada verdikleri eği-
timler ile eksi yanlarımı gördüm.
Bir altın bilezik diyebileceğim
örgü örme kabiliyetim mevcut
ama vergi, network, destek gibi
konuların hepsi bize KAGİM sa-
yesinde sağlandı. Bir buçuk yıl
boyunca tüm eğitimlere katıldım,
yapmam gerekenleri yaptım ve
şu an dünyaya açıldım. Sayfamı

kurdum, e-ticaret sistemi üze-
rinden Dolar ve Euro ile dünyada
satış yapıyorum. Bu da sadece
KAGİM ile oldu çünkü cesaret
edemiyordum. Şimdiki hedefim
ise buradaki pazarımı büyütmek.
Bu pazarı büyütebilirsem, Tuz-
la’daki kadın girişimcilerimizden
pazar bulamayanların güzel el
emeklerini satın alıp yurt dışı
pazarında satmak istiyorum. Ma-

liyetlerimiz çok arttı, girişim-
cilerimiz yaptıkları ürünleri
ellerinden çıkarmak için
el emeklerini çok cüzi
miktarlarda satmaya baş-
ladı. Bu ağı kurabilirsem,
yurt dışına daha fazla
sipariş odağı oluşturabi-

lirsem burada bir ekip
kurmak, kurduğum eki-

bimle büyümek ve elimden
geldiğince birçok girişimciye
destek olmak istiyorum” şeklinde
konuştu.  Kıran, “KAGİM saye-
sinde bir odadan dünyaya açıl-
dım. Bu pazara ulaşmak çok
zor, bir sürü eğitim alıyoruz.
Öncelikle arka planda aldığım
eğitim sonucunda mağazamı aç-
tığımı söylemeliyim. Benim te-
mennim de yurt dışı pazarını
ulaşamayan Tuzla kadın giri-
şimcilerini o pazarda buluştur-
mak. Şu an buna ulaşabildim,
satış odaklı devam ediyoruz.
KAGİM’e kayıt olmak ücretsiz.
Mutlaka Instagram sayfasını ta-
kip ederek ya da Postane Ma-
hallesi’ndeki Kadın Girişimcilik
Merkezi’ne gelip bilgi alabilirler.”

Kartallı kadınlartın el emeği
ürünleri semt pazarında

Tuzla Kadın Girişimcilik Merkezi’nde öğrendikleriyle dünya pazarına açıldı

ABDULMUTTALİB
BAYRAM

MUSTAFA
ŞAHİN
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Emtia piyasasında geçen hafta
değerli metaller öne çıktı

Ankara Ticaret Odası (ATO)
ile Zambiya’nın Başkenti Lu-
saka’nın Ticaret ve Sanayi
Odası (Lusaka TSO) arasın-
da ticari ve iş ilişkilerini ge-
liştirmek üzere "İyi Niyet
Protokolü" imzalandı. ATO
ile Lusaka TSO arasında "İyi
niyet protokolü" imzalandı.
ATO adına Yönetim Kurulu
Başkanı Gürsel Baran’ın
imza koyduğu protokole Lu-
saka TSO adına Alexander
J.T. Lawrence imza koydu.
İmza programında Zambiya
Büyükelçisi William Mai-
pambe Sikazwe de yer aldı.
ATO Duatepe Hizmet Bina-
sında gerçekleşen imza tö-
reninde konuşan ATO Baş-
kanı Gürsel Baran, Ankara
Ticaret Odası ve Ankara eko-
nomisi hakkında bilgi verdi.
Türkiye’nin Cumhurbaşkanı
Recep Tayyip Erdoğan’ın li-
derliğinde Afrika politikası-
nın geliştiğini kaydeden Ba-

ran, Afrika Açılım Politikası
olarak ticaret, yatırım, kül-
türel projelerin hayata ge-
çirildiği bu sürecin arından
2013 yılında Afrika Ortaklık
Politikası’na dönüştüğünü
söyledi. Lusaka TSO Başkanı
Lawrence da konuşmasında
Lusaka’dan 800 milyon ki-
şilik bir pazara erişimin
mümkün olduğunu belirte-
rek, "Altyapı, telekomüni-
kasyon, turizm, sağlık gibi
alanlarda işbirliğimizi yay-
gınlaştırmak ve geliştirmek
istiyoruz. Lusaka Ticaret
Odası olarak biz de Ankara
Ticaret Odası’ndan öğrene-
ceklerimizi kendi şehrimizde
ve üyelerimize uygulamak
istiyoruz" dedi. Protokol imza
programında ATO Yönetim
Kurulu Üyesi Doç. Dr. Ömer
Çağlar Yılmaz, Lusaka Tica-
ret ve Sanayi Odası Yetkilileri
ile Büyükelçilik görevlileri
yer aldı. lANKARA-İHA

Emtia piyasasında, ABD Merkez
Bankası'nın (Fed) "şahin" adım-
larının sonuna gelmiş olabileceği
beklentileriyle hafif yükseliş eği-
limi görülürken, değerli metal-
lerdeki artış öne çıktı. Geçen hafta
ABD'de açıklanan veriler, iş gücü
piyasasında yumuşamanın sür-
düğüne işaret ederken, ülke en-
flasyonunun da beklentilerin al-
tında kalması pay piyasalarında
risk iştahını artıran ana etkenler
olarak öne çıktı. ABD'de Tüketici
Fiyat Endeksi (TÜFE), ekimde
aylık bazda değişim göstermez-
ken, yıllık bazda yüzde 3,2 artış
kaydetti. Beklenti ise aylık yüzde
0,1 ve yıllık yüzde 3,3 artması
yönündeydi. Ülkede yıllık enflas-
yon geçen ay yüzde 3,7 seviye-
sindeydi. Analistler, para piyasa-
larındaki fiyatlamalarda Fed'in
aralık toplantısında faizi sabit bı-
rakacağına kesin gözüyle bakıl-
dığını belirterek, bankanın yüzde
85 ihtimalle haziran ayında faiz
indirimlerine başlayacağının tah-

min edildiğini bildirdi. Fed yet-
kililerinin enflasyonla mücadelede
"zafer ilan etmek" için henüz erken
olduğuna ilişkin sözle yönlendir-
melerinin piyasalarda risk iştahını
nispeten törpülediğini aktaran ana-
listler, yetkililerin resesyon bekle-
mediklerini de dile getirdiklerini
belirtti. Geçen hafta değerli me-
tallerdeki yükselişler öne çıktı.
Haftayı altın yüzde 2,2, gümüş
yüzde 6,8, platin yüzde 6,8 değer
kazancıyla tamamladı. Önceki haf-
talarda sert düşen paladyum da
geçen hafta yüzde 9,4 arttı. Ana-
listler, ABD'de enflasyonun bekle-
nenden daha fazla yavaşlamasının
ardından Fed'in faiz artışlarında
sona geldiğine yönelik beklentilerin
artmasının, altın başta olmak üzere
değerli madenlerin fiyatlarını des-
teklediği görüşünde. Baz metallere
bakıldığında ise geçen hafta bakır
yüzde 3,9, kurşun yüzde 4,4 ar-
tarken, alüminyum yüzde 1,4,
nikel yüzde 2,3, çinko yüzde 0,5
azalış kaydetti. İSTANBUL-AA

Antalya Serbest Bölgesi’nin
yıl sonu ticaret hacmi
beklentisi 1,1 milyar dolarFO
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ATO ile Lusaka TSO arasında
‘İyi niyet protokolü’ imzalandı

Antalya Serbest Bölgesi AŞ
(ASBAŞ) Genel Müdürü Zeki
Gürses, 14 Kasım 1987 yılında
hizmete giren ve 36 yılı geride
bırakan serbest bölgenin ekim
ayında 897 milyon dolar ticaret
hacmi gerçekleştirdiğine dikkat
çekerek, "2023 yıl sonu tahmini
ticaret hacmi beklentimiz 1,1
milyar dolar" dedi. Dünya eko-
nomileri tarafından dengelen-
meye çalışılan büyüme ve en-
flasyonun etkilerini Türkiye
üzerinde de gösterdiğine de-
ğinen Gürses, "Sanayi sektö-
ründe yaşanan 2,8’lik küçülme
tarım, inşaat ve hizmet sek-
törleri ile dengelenmeye çalı-
şılmaktadır." ifadelerine yer
verdi. Antalya Serbest Bölge-
si’nin geçen yıl 1 milyar 128
milyon dolar olan ticaret hac-
minin 2023 Ekim ayı sonunda
897 milyon dolar olarak ger-
çekleştiğini kaydeden Gürses,
2023 yılı sonunda tahmini 1,1
milyar dolarlık ticaret olması
hacminin beklendiğini bildirdi.
2023 yılının ilk 10 ayına ba-
kıldığında Antalya Serbest Böl-

ge ticaretinin yüzde 61’inin
OECD ülkelerine yapıldığını
aktaran Gürses, "Ticaretimizde
en çok paya sahip ülkeler sı-
rasıyla Almanya, Hollanda,
İtalya ve ABD’dir. Dünyanın
en önemli ticaret yollarının
kavşak noktası olan ülkemiz
konumu dolayısıyla lojistik sü-
per güç olmaya adaydır.An-
talya Serbest Bölgesi’nin ken-
dine ait limanı olması yatı-
rımcılara büyük kolaylık sağ-
lıyor. Rıhtım ve geri saha alan-
larına ilave yatırımlar yapılmış,
limancılık hizmetleri gelişti-
rilmiştir. Güncel iki rıhtımı ile
400 metre uzunluğa ulaşmış,
aynı anda 190 ve 140 metre
boylarda 2 gemiye hizmet ve-
rebilme kapasitesine sahiptir.
Dünya ticaretinin büyük bir
bölümünün deniz yolu ile sağ-
landığı düşünülürse Antalya
Serbest Bölgesi kendi limanına
sahip olması ve dünya stan-
dartlarında geri saha altyapısı
ve hizmetleri ile ülkemiz ihra-
catına katkı sağlıyor" açıkla-
masını yaptı. lANTALYA-İHA
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üyükelçi Küçük-
yılmaz, Cumhur-
başkanı Recep

Tayyip Erdoğan’ın 21 Kasım’da-
ki Cezayir ziyareti öncesi, AA
muhabirine, geçmişten günü-
müze Türkiye-Cezayir ilişkile-
rini değerlendirdi. Türkiye ile
Cezayir’in “iki kardeş devlet,
bir ümmet” olduğuna dikkati
çeken Küçükyılmaz, iki ülke
arasındaki bağların, Barbaros
Hayrettin Paşa ve kardeşlerinin
1516’da Cezayirlilerin çağrısı
üzerine Avrupa kıtasından ge-
len çeşitli saldırılara karşı Ce-
zayir’i korumak üzere Yavuz
Sultan Selim tarafından bu
topraklara gönderilmesiyle baş-
ladığını belirtti. Osmanlı-Ce-
zayir ilişkilerinin 1830’da baş-
layan Fransız sömürgeciliğine
kadar devam ettiğini söyleyen
Küçükyılmaz, Fransızların Ce-
zayir’deki en önemli Osmanlı
eserlerinden Keçiova Camii’ni
Saint Philippe Katedrali’ne çe-
virdiğini ifade etti. Cezayir’in
istiklal mücadelesinin lideri
Emir Abdülkadir’in direniş ha-
reketinden sonra Fransızlara
esir düşmesi ve Paris’e götü-
rülmesinin ardından Osmanlı

Padişahı Abdülmecid’in giri-
şimleriyle önce Bursa’ya, daha
sonra da Şam’a yerleştiğini ha-
tırlatan Küçükyılmaz, Emir Ab-
dülkadir’in Şam’da da Osmanlı
adına görev alarak buradaki
Dürzi isyanını arabuluculuk
yaparak bastırdığını, pek çok
masum insanın hayatını kur-
tardığını, böylece Barbaros kar-
deşler gibi Emir Abdülkadir’in
de Türk-Cezayir tarihinin ortak
bir figürüne dönüştüğünü vur-
guladı. Küçükyılmaz, Cezayir’de
132 yıllık Fransız sömürge dö-
neminin 1962’de kanlı ve zorlu
bir mücadelenin ardından sona
erdiğini hatırlatarak, "Burada
Cezayir ile Türkiye’nin önemli
bir benzerliği ortaya çıkıyor.
Türkiye ve Cezayir İslam dün-
yasında sömürge hareketlerine
karşı mücadele edip başarılı
olan iki örnektir." dedi. Sö-
mürge dönemi sonrası Türkiye
ile Cezayir arasındaki ilişkilerin
hızla kurulduğunu vurgulayan
Küçükyılmaz, Cezayir’in 1992-
2002 yıllarındaki iç savaşla ta-
lihsiz bir süreç yaşamasına rağ-
men, yaralarını hızla sararak
önemli bir aktör haline geldi-
ğini ve büyük siyasi, ekonomik

potansiyelini harekete geçir-
meye başladığını kaydetti. Kü-
çükyılmaz, Batılı tarihçilerin
bile 1516-1830 arası dönemi
zaman zaman “Algero-Turk
veya Turko-Algerian” olarak
adlandırdıklarına dikkati çe-
kerek, "Hakikaten geçmişte çok
iyi işleyen bir ortaklık var. Mo-
dern sömürge döneminden
önce Cezayir ve Türkiye bera-
berdi ve bu beraberlik sırasında
Akdeniz bir 'Müslüman gölüne'
dönüşmüştü." ifadelerini kul-
landı. Türkiye ile Cezayir’in Fi-
listin meselesindeki ortak tutu-
muna işaret eden Küçükyılmaz,
"Aslında iki ülkenin güçlü olduğu
dönemlerde aynı zamanda dü-
zen kurucu, inşa edici, barış
sağlayıcı bir misyon üstlendiğini
de görüyoruz. Bu Türkiye ve
Cezayir gibi dünya sistemindeki
hakkaniyetli ülkelerin güçlü ol-
maları gerekliliğini ortaya çı-
kartıyor." diye konuştu.

Türk yatırımlarının bugün
Cezayir’de 6 milyar doları aş-
tığını belirten Büyükelçi Kü-
çükyılmaz, şöyle devam etti:
"Türkiye ile Cezayir arasındaki
ticaret hacmi de 2022’de 5,3
milyar dolar olarak gerçek-

leşti. İnşallah 2023’te biz 6
milyar dolar rakamını aşmayı
bekliyoruz. Cumhurbaşka-
nı'mızın ve Sayın Cumhur-
başkanı (Abdülmecid) Teb-
bun’un ortaya koyduğu 10
milyar dolarlık ticaret hacmi
hedefine de en kısa zamanda
ulaşmayı planlıyoruz."

Cezayir’deki görevine eylül
başında başladığını hatırlatan
Küçükyılmaz, "Bizim atacağı-
mız pek çok adım var, iki ül-
kenin potansiyeli çok fazla.
Bunların başında karşılıklı ya-
tırımları teşvik anlaşmasını uy-
gulamamız geliyor. Yine tercihli
ticaret anlaşması ile ilgili mü-
zakere çerçeve belgesinin im-
zalanıp müzakerelere başlan-
ması süreci geliyor." dedi. Kü-
çükyılmaz, Cezayir'in milli pet-
rol ve gaz şirketi Sonatrach
ile Türkiye Boru Hatları ile
Petrol Taşıma AŞ (BOTAŞ) ara-
sındaki anlaşmanın da yeni-
lenmesinin beklendiğine dik-
kati çekti. Büyükelçi, Cezayir’de
Ziraat Bankası şubesi, Maarif
Okulu ve Yunus Emre Enstitüsü
Kültür Merkezi'nin açılması
dahil, bir kısmı ekonomik bir
kısmı kültürel boyutu ilgilen-

diren 10’u aşkın anlaşmanın
gündemde olduğunu belirtti.
Cezayir’in Türkiye açısından
Afrika’ya açılan büyük bir kapı,
Türkiye’nin de Cezayir açısın-
dan Orta Asya’ya ve Orta
Doğu’nun bir kısmına hatta
uzak Asya’ya açılan kapı işlevi
gördüğüne dikkati çeken Kü-
çükyılmaz, "Ben Cezayir’e ba-
kınca şunu görüyorum: Ceza-
yir, dünyada ne varsa hemen
hepsinden bir parça bulundu-
ran bir ülke. Yani maden kay-
nakları açısından, doğal gaz,
petrol açısından zengin. Her
türlü sebze, meyve, gıdanın
üretilebildiği, yetiştiği bir ülke.
Çok büyük bir çöle sahip ama
ilginç biçimde çölün altında
da dünyanın en büyük yer altı
su kaynakları bulunuyor." dedi.
Küçükyılmaz, Türk müteşebb-
islerin yatırım yaparak Ceza-
yir’e katma değer kazandırma
fikri taşıdığını belirterek, "Bizim
sömürgecilerden farkımız bu.
Biz Cezayirli kardeşlerimizle
beraber kazanmak, beraber
üretmek ve (ürettiklerimizi)
beraber başka ülkelere ihraç
etmek istiyoruz." ifadelerini
kullandı. lCEZAYİR-AA

Alman ilaç şirketi Bayer
ABD’de Roundup
davasında 1,56 milyar
dolar ödemeye
mahkum edildi

B

Türkiye ve Cezayir ikili ticaret hacmini en kısa
sürede 10 milyar dolara çıkarmayı hedefliyor

Alman ilaç ve kimya şirketi Bayer’in
ABD'de tartışmalı ot öldürücü gli-
fosat nedeniyle dört davacıya 1,56
milyar dolar ödemesine hükmedildi.
Bayer, ABD'de Roundup isimli gli-
fosat içeren zirai ilacın kanser olu-
şumunu tetikleyen önemli bir unsur
olduğunu iddia edenlerin açtığı da-
vaları kaybetmeye devam ediyor.
ABD'nin Missouri eyaletindeki mah-
kemede jüri, cuma günü Bayer'in
Roundup adlı yabani ot öldürücü
ürününün kanser dahil zararlara
neden olduğunu iddia eden dört
davacıya Alman şirketin 1,56 milyar
dolar ödemesine hükmetti. Bayer,
ABD'de Roundup isimli glifosat içe-
ren zirai ilaç nedeniyle açılan dör-
düncü davayı kaybetmiş oldu. Juri,
Bayer'in Roundup kullanımının po-
tansiyel tehlikeleri konusunda da-
vacıları uyarmamaktan sorumlu ol-
duğuna da karar verdi. Söz konusu
kararın, Bayer’in yasal stratejisini
değiştirmesi yönündeki yatırımcı
baskısını artırması bekleniyor. Öte
yandan, Bayer, bugün de Asunde-
xian ilacına ilişkin klinik deneyi
iptal ettiğini bildirdi. Bayer’in his-
seleri, bugün borsada yüzde 20'ye
yakın değer kaybetti. Bayer,
2018'de, ABD'li tarım şirketi Mon-
santo'yu 63 milyar dolara satın al-
masının ardından bu şirketin ge-
liştirdiği Roundup isimli glifosat
içeren zirai ilacın kanser oluşumunu
tetikleyen önemli bir unsur oldu-
ğunu iddia edenlerin açtığı dava-
larda, milyarlarca dolar para cezası
ve tazminat ödemeye mahkum
edilmişti. Bayer, glifosat hakkındaki
iddiaları reddederken, 2015'te Ulus-
lararası Kanser Araştırma Ajansı
(IARC) glifosatı kanserojen olarak
sınıflandırmıştı. Bayer, 2020'de
ABD'de hakkında açılan davalarda
anlaşma yoluna gittiğini ve dava-
cılara 10,9 milyar dolar ödeneceğini
duyurmuştu. Anlaşmaya rağmen
şirket, Roundup ile ilgili yaklaşık
50 bin davayla karşı karşıya bulu-
nuyor. lBERLİN-AA

Türkiye’nin Ce-
zayir Büyükelçisi
Muhammet Mü-
cahit Küçükyıl-
maz, geçen yıl
5,3 milyar dolar
olan iki ülke ara-
sındaki ticaret
hacmini en kısa
zamanda 10 mil-
yar dolara çıkar-
mayı hedefledik-
lerini söyledi.
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Yurt Dışı Üretici Fiyat Endeksi
(YD-ÜFE) yıllık yüzde 57,25, aylık
yüzde 1,35 arttı. Türkiye İstatistik
Kurumu (TÜİK), Ekim ayı Yurt
Dışı Üretici Fiyat Endeksi verileri
açıkladı. Buna göre, YD-ÜFE 2023
yılı Ekim ayında bir önceki aya
göre yüzde 1,35, bir önceki yılın
Aralık ayına göre yüzde 49,61,
bir önceki yılın aynı ayına göre
yüzde 57,25 ve on iki aylık orta-
lamalara göre yüzde 51,04 artış
gerçekleşti. Sanayinin iki sektö-
rünün yıllık değişimleri; maden-
cilik ve taş ocakçılığında yüzde
54,78, imalatta yüzde 57,30 artış
olarak gerçekleşti. Ana sanayi

gruplarının yıllık değişimleri; ara
malında yüzde 49,77, dayanıklı
tüketim malında yüzde 62,19,
dayanıksız tüketim malında yüzde
61,27, enerjide yüzde 43,75, ser-
maye malında yüzde 65,49 artış
olarak gerçekleşti. Sanayinin iki
sektörünün aylık değişimleri; ma-
dencilik ve taş ocakçılığında yüzde
2,79, imalatta yüzde 1,33 artış
olarak gerçekleşti. Ana sanayi
gruplarının aylık değişimleri; ara
malında yüzde 1,72 artış, daya-
nıklı tüketim malında yüzde 2,27
artış, dayanıksız tüketim malında
yüzde 3,39 artış, enerjide yüzde
6,91 azalış, sermaye malında yüz-

de 1,30 artış olarak gerçekleşti.
Yıllık YD-ÜFE’ye göre 9 alt sektör
daha düşük, 16 alt sektör daha
yüksek değişim gösterdi YD-ÜFE
sektörlerinden ana metaller yüzde
40,91, kağıt ve kağıt ürünleri
yüzde 40,94, kok ve rafine petrol
ürünleri yüzde 43,75 ile endeks-
lerin en az arttığı alt sektörler
oldu. Buna karşılık tütün ürünleri
yüzde 89,25, bilgisayarlar ile elek-
tronik ve optik ürünler yüzde
72,53, b.y.s. makine ve ekipmanlar
yüzde 72,29 ile endekslerin en
fazla arttığı alt sektörler oldu.
Aylık YD-ÜFE’ye göre 5 alt sektör
daha düşük, 20 alt sektör daha

yüksek değişim gösterdi YD-ÜFE
sektörlerinden kok ve rafine petrol
ürünleri yüzde 6,91, motorlu kara
taşıtları, römork ve yarı römork
yüzde 0,11 ile endekslerin azalış
gösterdiği alt sektörler oldu. Buna

karşılık tütün ürünleri yüzde 8,09,
basım ve kayıt hizmetleri yüzde
5,14, bilgisayarlar ile elektronik
ve optik ürünler yüzde 4,78 ile
endekslerin en fazla arttığı alt
sektörler oldu. lANKARA-İHA

Yurt Dışı Üretici Fiyat Endeksi yıllık yüzde 57,25 arttı

FO
T
O

Ğ
R

A
F:

 A
A

Türkiye’nin uluslararası yatırım
pozisyonu verileri yayımlandı
Türkiye'nin eylül sonu itibarıyla
yurt dışı varlıkları 304 milyar
dolar, yurt dışı yükümlülükleri
ise 602,4 milyar dolar olarak
gerçekleşti. Türkiye Cumhuriyet
Merkez Bankası, Eylül 2023
dönemine ilişkin Uluslararası
Yatırım Pozisyonu (UYP) veri-
lerini açıkladı. Buna göre, ey-
lülde 2022 sonuna kıyasla Tür-
kiye'nin yurt dışı varlıkları yüz-
de 1,4 azalışla 304 milyar dolar,
yükümlülükleri ise yüzde 3,6
gerileyerek 602,4 milyar dolar
oldu. Böylece, Türkiye'nin yurt
dışı varlıkları ile yükümlülük-
lerinin farkı şeklinde tanım-
landığı net UYP, eylülde eksi
298,3 milyar dolar düzeyinde
gerçekleşti. Net UYP, 2022 so-
nunda eksi 316,7 milyar dolar
düzeyinde bulunuyordu. Re-
zerv varlıklar kalemi eylülde
2022 sonuna göre yüzde 5,1
azalışla 122,2 milyar dolar, di-
ğer yatırımlar kalemi de yüzde
1,4 gerileyerek 119,1 milyar

dolar seviyesinde gerçekleşti.
Bu dönemde diğer yatırımlar
alt kalemlerinden bankaların
yabancı para ve Türk lirası cin-
sinden efektif ve mevduatları
yüzde 3,1 artarak 46,4 milyar
dolar oldu. Doğrudan yatırımlar
(sermaye ve diğer sermaye),
piyasa değeri ile döviz kurla-
rındaki değişimlerin de etkisiyle
eylülde 2022 sonuna göre yüz-
de 20,2 azalışla 163,3 milyar
dolara geriledi. Portföy yatı-
rımları, eylülde 2022 sonuna
göre yüzde 3,5 artarak 96,6
milyar dolara yükseldi. Aynı
dönemde yurt dışı yerleşiklerin
hisse senedi stoku yüzde 11,4
yükselişle 32,1 milyar dolar,
yurt dışı yerleşiklerin mülki-
yetindeki DİBS stoku ise yüzde
7,3 düşüşle 1,2 milyar dolar
ve Hazine'nin tahvil stoku (yurt
içi yerleşiklerce alınan tahvil
stoku düşüldükten sonra) ise
yüzde 4,7 artışla 43,9 milyar
dolar oldu. lİSTANBUL-AA

Kırşehir’de soğan ekim
alanlarının artması planlanıyor

Ticaret Bakanlığı, yeni sistem kap-
samında, illerdeki üretim yapısından
kaynaklı ihracat istatistiklerini ölçmek
amacıyla oluşturduğu "Firmaların
Üretim Yerlerine Göre İl İhracat İsta-
tistikleri"ni Ocak 2024'ten itibaren
yayımlamaya başlayacak. Ticaret
Bakanlığından yapılan açıklamaya
göre, Türkiye İstatistik Kurumu
(TÜİK) tarafından duyurulan "İllere
Göre Dış Ticaret İstatistikleri"nde,
dış ticareti gerçekleştiren firmanın
merkezinin bulunduğu il bilgisi esas
alınıyor. Bu durum, merkez ili ve
üretim ili farklı firmalarda, ihracat
istatistiklerinin merkez ili yönünde
kümeleşmesine neden olabiliyor.
Ayrıca dış ticaret firması aracılığıyla
yapılan ihracatın, üretimin yapıldığı
il yerine, dış ticaret firmasının bu-
lunduğu ilde ihracatın kaydedilme-
sine yol açıyor. İldeki üretim yapı-
sından kaynaklı ihracat istatistiklerini
ölçmek amacıyla Ticaret Bakanlığı,

Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ve
TÜİK’in katılımıyla yürütülen ve
yaklaşık bir yıldır devam eden ortak
çalışma sonucu "Firmaların Üretim
Yerlerine Göre İl İhracat İstatistik-
leri" oluşturuldu. Üretimin yapıldığı
illerin tespiti amacıyla Ticaret Ba-
kanlığı, ihracatçı/imalatçı bilgileri,
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığının
sanayi sicil belgesi verileri, Sosyal
Güvenlik Kurumu ve Gelir İdaresi
Başkanlığının kayıtlarıyla eşleşti-
rildi. Firmaların üretim yerlerini
esas alan il ihracat istatistiklerinin
Ocak 2024'ten itibaren, geçici ola-
rak Ticaret Bakanlığı "Aylık Dış
Ticaret Veri Bülteni"nde yayımlan-
ması planlanıyor. Ayrıca TÜİK ta-
rafından da Resmi İstatistik Prog-
ramı kapsamında 29 Şubat 2024’te
yayımlanacak "Dış Ticaret İstatis-
tikleri"nin Ocak 2024 Haber Bülteni
ile birlikte kamuoyuyla paylaşılması
öngörülüyor. lANKARA-AA
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AK Parti Ardahan Milletvekili Kaan
Koç, yapımının tamamlanmasıyla
Türkiye-Gürcistan arasındaki Çıl-
dır-Aktaş Gümrük Kapısı’na geçiş
sağlayacak Aşık Şenlik Tüneli’nde
incelemelerde bulundu. Mozeret
Geçidi’nde çift tüplü olarak inşa
edilen tünelin sol tüpü 2 bin 312
metre, sağ tüpü 2 bin 304 metre
uzunluğunda. Tünelin tamamlan-
masıyla ağır kış şartlarının yaşandığı
Mozeret Geçidi’ndeki keskin virajlar
ve rampalar ortadan kalkarak, gü-
zergah 4 kilometre kısalıyor. AK
Parti Ardahan Milletvekili Kaan Koç,
incelemelerde bulunduğu Aşık Şen-
lik tünel inşaatıyla ilgili yetkililerden
bilgi aldı. Koç, burada gazetecilere
yaptığı açıklamada, Çıldır ilçesi ile
Çıldır-Aktaş Gümrük Kapısı arasın-
daki 2 bin 159 rakımlı Mozeret
Dağı altından yapılan Aşık Şenlik
Tüneli’nin özellikle kış aylarında
bölgede ulaşımı önemli ölçüde ra-
hatlatacağını ifade etti. Koç, yaptığı
açıklamada, "Mozeret geçidinin al-
tında yapımı süren tünelin yakın
zamanda tamamını faaliyete geçir-
meyi planlıyoruz. Şu anda tek tüp
faaliyette ve Çıldır-Aktaş kapısına
geçişte bunu kullanabiliyoruz. Tü-
nelin diğer tüpünde ise çalışmalar
aralıksız devam ediyor. Çalışmaların
bitmesiyle hizmet girecek olan diğer
tüpte birlikte Çıldır-Aktaş Gümrük
Kapısı’na, Gürcistan’dan ise bu yöne
ulaşım daha konforlu ve güvenli
hale gelecek" dedi. Kafkaslar ve
Orta Asya’ya açılan Çıldır-Aktaş
Gümrük Kapısı’nın daha faal olması
için tünelin ulaşımda çok önemli
bir altyapı olduğunu belirten Koç,
"Yapımı tamamlanan tünelin bir tü-
pünü kullanmaya başladık. İnşallah
en kısa sürede ikinci tüpü de faali-
yete sokmayı planlıyoruz. Mozeret
tünelimizin her iki tüpü faaliyete
girmesiyle, sıra Ilgar tüneline gele-
cek. Ilgar Tünelimiz de bizim için
önemli, çünkü orası da Türkgözü
Gümrük kapısına geçiş sağlayacak.
Ekonomimize ve ticaretimize de
önemli katkı sağlayacak" diye ko-
nuştu. lARDAHAN-AA

Türkiye’yi Kafkaslar’a
bağlayan Aşıkşenlik
tüneli hizmete girdi

Ticaret Bakanlığı gelecek yıl ihracat
istatistiklerinin hesaplanmasında
yeni sisteme geçecek

ürkiye İstatistik
Kurumu ve Stra-
teji ve Bütçe

Başkanlığından derlenilen ve-
rilere göre, Türkiye'nin kal-
kınmasında ve sürdürülebilir
büyümesinde büyük önem
taşıyan ve toplam ihracatın
yüzde 94,6'lık kısmını ger-
çekleştiren imalat sanayinde,
AR-GE harcamaları son 5 yıl-
da düzenli artış gösterdi. Sek-
törde 2018 yılında toplam
14 milyar 934 milyon 108
bin liralık AR-GE harcaması
yapılırken, bu tutar 2019'da
yüzde 30 artışla 19 milyar
426 milyon 553 bin liraya
çıktı. Dünyada üretim ve tü-
ketim süreçlerini değiştiren
Kovid-19 döneminde gelişi-
mine devam eden sektör,
2020'de 22 milyar 91 milyon
880 bin lira, 2021'de 35 mil-
yar 612 milyon 660 bin lira,
2022'de ise 72 milyar 311
milyon 260 bin lira AR-GE
harcamalarına ayırdı. Böylece
2018-2022 döneminde imalat
sanayindeki AR-GE harcama-
ları 4,8 katına çıkarken, sek-
törde toplamda 164 milyar
376 milyon 463 bin liralık
AR-GE harcaması yapılmış
oldu. Aynı dönemde imalat

sanayinde AR-GE faaliyeti
yürüten girişimler teknoloji
düzeylerine göre sınıflandı-
rıldığında ise en fazla harca-
mayı yüksek teknoloji faali-
yetinde yer alan girişimlerin
yaptığı görüldü. 2018'de yük-
sek teknoloji faaliyetinde yer
alan girişimlerin AR-GE har-
caması 6 milyar 582 milyon
650 bin lira oldu. Devam
eden yıllarda düzenli şekilde
artan AR-GE harcamaları,

2019'da 9 milyar 57 milyon
194 bin liraya, 2020'de 9
milyar 799 milyon 263 bin
liraya, 2021'de 16 milyar 496
milyon 651 bin liraya ve
2022'de 35 milyar 524 mil-
yon 498 bin liraya ulaştı.
Böylece 2018-2022 dönemin-
de yüksek teknolojiye ayrılan
AR-GE harcamaları toplamda
77 milyar 460 milyon 258
bin lira olarak gerçekleşti ve
5,4 katına çıktı. Başkent Üni-

versitesi İktisadi ve İdari Bi-
limler Fakültesi Dr. Öğretim
Üyesi Ayşegül Ak, AA muha-
birine yaptığı değerlendir-
mede, imalat sanayinin ih-
racat gelirlerine katkısı ne-
deniyle milli gelirin önemli
bir parçasını oluşturduğunu
söyledi. İhracat gelirinin aynı
zamanda döviz kazandırıcı
yönüyle de önemini korudu-
ğunu ifade eden Ak, "AR-GE
faaliyetlerinin desteklemesiyle

imalat sanayinin üretim kap-
asitesinin artırılması, toplam
verimliliğinin yükseltilmesi
ve üretim maliyetlerinin dü-
şürülmesi doğrudan ekono-
mik kalkınmayı hızlandırıcı
ve ülkenin üretim potansi-
yelini destekleyicidir. İmalat
sanayide yüksek ve orta-yük-
sek teknoloji ürünlerine ya-
pılan AR-GE harcamalarının
çok daha yüksek verimlilik-
lerle geri dönüşü olacağı bi-
linmektedir. Dolayısıyla yıl-
lardır önemle vurgu yaptığı-
mız AR-GE harcamaları artı-
rılmalı talebinin gerçekleşti-
ğini görmek sevindirici." de-
ğerlendirmesini yaptı. Ak,
özellikle yüksek teknoloji ile
orta yüksek-teknoloji harca-
ma oranlarının yükselmesinin
katma değerli üretimin hak
ettiği öneme ulaşmaya baş-
ladığının göstergesi olduğunu
belirterek, "Endüstri 4.0’dan
yapay zeka teknolojilerinin
konuşulduğu ve dünyanın
bilgi toplumuna dönüştüğü
süreçte, yüksek teknoloji üre-
ten ülkeler arasında buluna-
bilmek için AR-GE harcama-
larının teşvik mekanizmala-
rıyla desteklenmesi önemli-
dir." dedi. lANKARA-AA

T

Kırşehir'de bu yıl 5 bin dekarda
yapılan soğan ekiminin daha
geniş alana yayılması amaçla-
nıyor. Kırşehir Ziraat Odası Baş-
kanı Mevlüt Toprak, kuru soğan
üretiminde Kırşehir'in alternatif
bölge haline geldiğini söyledi.
Soğan üretiminde Nevşehir,
Niğde ve Yozgat gibi illere al-
ternatif olmaya başladıklarını
anlatan Toprak, "Kırşehir'de de-
kara 7 ton civarında ürün alı-
nıyor. Bölgemiz genelinde top-
rak ve iklim şartlarının avantajlı
olması nedeniyle bu sene ve-
rimli bir sezon geçti. Kırşehir
genelinde yaklaşık 5 bin dekar
alanda soğan üretimi yapılıyor.
Üretimde verim kaybı yaşan-
madı. Bundan dolayı çiftçimiz
soğan ekiminden memnun."
diye konuştu. Toprak, ilerleyen
yıllarda üretim kapasitesinin
artacağını belirterek, "Kırşehir'de
sulanabilir alanlarda alternatif
ürün olarak çiftçilere soğanı
tavsiye ediyoruz. Özellikle Ka-
man bölgesinde nohut ve fa-
sulyeden sonra kuru soğan eki-

mi alternatif ürün olarak kar-
şımıza çıkıyor." dedi. Kaman'ın
Darıözü köyünde 200 dekara
soğan eken Haydar Kanat ise
verimden memnun olduğunu,
yaklaşık 1500 tonun üzerinde
ürün almayı planladığını ifade
etti. Soğan üretimini 5 yıldır
yaptığını ve pazarlamada da
sıkıntı olmadığını anlatan Kanat,
"En verimli yılım bu sene oldu.
200 dönüm civarında soğan
ektim ve dönümünden 7-10
ton soğan beklentimiz var. İn-
şallah da alacağız." ifadesini
kullandı. Bu sulama sistemiyle
yakıt ve işçi maliyetinin kalktı-
ğını vurgulayan Kanat, şunları
kaydetti: "Her yıl burada 1000
dönüm yer ekiliyordu ve suyu-
muz yetmiyordu. Ama bu yıl
15 bin dönüm üzerinde yer
ekildi, halen göletten sulama
yapıyoruz. Bu sayede su da
israf olmuyor. Bu bölge daha
önce kıraç bir araziydi, verim
çok olmazdı. Şimdi kıraç arazi
kapalı sistem sulamayla verimli
hale geldi." lKIRŞEHİR-AA

Türkiye'de imalat sanayi sektöründe son 5 yılda toplam 164 milyar 376 milyon liralık AR-GE harcaması yapıldı. Yüksek
teknoloji faaliyetlerinde yer alan girişimlerin AR-GE harcamaları ise Kovid-19 salgınıyla hız kazanarak 5,4 katına çıktı.

İmalat sanayisinde 5 yılda 164,4 milyar
liralık AR-GE harcaması yapıldı
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Adalet Bakanı Yılmaz Tunç, "Elbet
bir gün bu soykırımı yapanların Ulus-
lararası Ceza Mahkemesinin huzu-
runa çıkıp o çocukların, o bebeklerin
hesabını mutlaka verecekleri gün ge-
lecek." dedi. Adalet Bakanı Yılmaz
Tunç, Türkiye Noterler Birliği'nde
düzenlenen Yarının Dünyasında Bu-
günün Çocuk Hakları Paneli'nde ko-
nuştu. Dünyada 20 Kasım'ın 1989'dan
itibaren kutlanan Dünya Çocuk Hak-
ları Günü'nü bu yıl buruk geçirdiklerini
dile getiren Tunç, 7 Ekim'den bu
yana Gazze'de insanların katledildiğini
bundan en çok çocuklar ve bebeklerin
etkilendiğini söyledi. Gazze'de hayatını
kaybedenlerin sayısının 13 bine yak-
laştığını kaydeden Tunç, "Bunun 5
bine yakını çocuklardan oluşuyor.
Çocuk ve kadınlardan oluşan oran
yüzde 70'i geçti." diye konuştu. Tunç,
Gazze'de yaşananların bütün dün-
yanın gözleri önünde gerçekleştiğine
işaret ederek, "Bütün dünyanın, ulus-
lararası kuruluşların sessiz kaldığı
bir ortamda Türkiye olarak Cum-
hurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip
Erdoğan'ın liderliğinde bu haksızlığa,
hukuksuzluğa, insanlık suçuna, soy-
kırıma karşı hep yüksek sesle karşı
geliyoruz. Dünyada hakkaniyeti, ada-
leti, hukuku, insan haklarını, çocuk
haklarını savunmaya devam ediyo-
ruz." ifadelerini kullandı. Uluslararası
kuruluşların ve büyük devletlerin
akan kanı durdurma konusunda is-
teksiz davrandığını ve başarısız ol-
duğunu söyleyen Tunç, devletler ve
hükümet başkanları kabul etmese
de insanlık vicdanının Filistin'e destek
verdiğini, bunun uluslararası sisteme
ve sözleşmelere de yansıması gerek-
tiğini vurguladı.  Tunç, Filistin mese-
lesinde önceliğin akan kanın durması
olduğunun altını çizerek, "Bu bir in-
sanlık suçudur, bu bir soykırımdır.
Elbet bir gün bu soykırımı yapanların
Uluslararası Ceza Mahkemesinin hu-
zuruna çıkıp o çocukların, o bebek-
lerin hesabını mutlaka verecekleri
gün gelecek. Buna inanıyoruz. Biz
de bunun mücadelesini vermeye de-
vam edeceğiz." değerlendirmesinde
bulundu. Tunç, Filistin'de bir yaştan
küçük 500'ün üzerinde bebeğin kat-
ledildiğini aktardı. lANKARA-AA

Bakan Fidan: 170 vatandaşımız ve
yakınlarının Gazze’den çıkışı sağlanmıştır
Dışişleri Bakanı Hakan Fidan,
"Bugüne kadar 170 vatandaşı-
mız ve yakınlarının Gazze'den
çıkışı sağlanmıştır." dedi. Fidan,
TBMM Plan ve Bütçe Komis-
yonunda Dışişleri Bakanlığı ve
ilgili kurumlarının 2024 yılı
bütçesinin sunumunu yaptı.
Dışişleri Bakanlığı olarak 2023'te
bölgede barış ve güvenliğin te-
sisi, refah ortamının geliştiril-
mesi, dış ilişkilerin yapısal ze-
minde güçlendirilmesi ve kü-
resel hedeflerin ilerletilmesi yö-
nünde tüm güçleriyle çalışmaya
devam ettiklerini vurgulayan
Fidan, milli dış politika izledik-
lerini söyledi. Fidan, silahlı ça-
tışmalar, terörizm, düzensiz göç,
yabancı düşmanlığı ve İslam
karşıtlığı gibi çeşitli sınamaların
birbirini tetiklediğini ve besle-
diğini belirterek, "Bu ortamda
artan imkan ve kabiliyetleri-
mizle, geniş bir bakış açısıyla
yumuşak ve sert güç unsurlarını
kullanarak sahada ve masada
güçlü bir diplomasiyi yürüt-

mekteyiz." dedi. Dışişleri Ba-
kanlığının ilgili tüm kurumla-
rıyla eş güdümün sağlanması
ve yardımların yerlerine ulaş-
tırılması için azami gayret gös-
terdiğini kaydeden Fidan, "Şim-
diye kadar 11 uçak dolusu insani
yardım malzemesini Gazze'ye
ulaştırmak üzere Mısır'a gön-
dermiş bulunuyoruz. Sahra has-
taneleri, tıbbi ekipman, ilaç ve
diğer yardım malzemeleriyle
dolu büyük bir gemimiz de Mı-
sır'a ulaşmıştır." diye konuştu.
Gazze Şeridi'nde bulunan Tür-
kiye-Filistin Dostluk Hastane-
si'ndeki yaralıların tedavisine yö-
nelik yoğun temaslarının oldu-
ğunu dile getiren Fidan, "Gaz-
ze'den çıkışlarını sağladığımız
27 hasta ve 12 refakatçi Anka-
ra'ya getirilmiş, 61 hasta ve 49
refakatçi ise dün akşam Mısır'a
geçirilmiştir." bilgisini paylaştı.
Fidan, "Aynı zamanda bugüne
kadar 170 vatandaşımız ve ya-
kınlarının Gazze'den çıkışı sağ-
lanmıştır." dedi. lANKARA-AA

Türkiye Büyük Millet Meclisi
(TBMM) Başkanı Numan Kurtul-
muş, "Koskoca Birleşmiş Milletlerin
(BM) Genel Sekreteri Guterres,
Refah Sınır Kapısı'ndan içeri so-
kulmamıştır. Bu, BM'nin artık yır-
tılıp çöp tenekesine atıldığının ale-
nen ilanıdır." dedi. Türkiye Büyük
Millet Meclisi (TBMM) Başkanı
Numan Kurtulmuş, Endonezya
Temsilciler Meclisinin ev sahipli-
ğinde başkent Cakarta'da düzen-
lenen Meksika, Endonezya, Güney
Kore, Türkiye ve Avustralya'nın
oluşturduğu MIKTA'nın 9. Parla-
mento Başkanları Toplantısı'nın,
"Küresel Yönetişim Mercek Altında:
Parlamento Nasıl Hareket Etmeli?"
başlıklı ilk oturumunda konuştu.
Dünyanın sorunlarını çözmekte
çok taraflı platformların sonuç
sağlayıcı olduğunu kaydeden Kur-
tulmuş, bu platformların gücünü
artırmak ve karşılıklı fikir alışveri-
şinde bulunarak karşılaşılan küresel
sorunlara çözüm bulmak zorunda
olduklarını ifade etti. Dünyanın
en yoğun ekonomik, sosyal, siyasi
krizleri yaşadığı bir dönemden
geçtiğini anlatan Kurtulmuş, başta
çevre kirliliği, iklim değişikliği, ça-
tışmalar, işgal, iç çatışmalar, göç
dalgaları, enerji krizleri, gıda ve
su krizleri olmak üzere farklı birçok
krizle eş zamanlı olarak karşı kar-
şıya olunduğunu söyledi. Bu kriz-
lerin artırdığı rekabet ortamının,

dünyayı uzun yıllardır yaşamadığı
kadar büyük bir türbülansın içeri-
sine soktuğunu dile getiren Kur-
tulmuş, "Buna paralel olarak ırk-
çılık, yabancı düşmanlığı ve İsla-
mofobi gibi yeni sosyal virüslerin
de başta Batı dünyası olmak üzere
dünyayı etkisi altına aldığı aşikar-
dır." diye konuştu. TBMM Başkanı
Kurtulmuş şöyle devam etti: "Bu-
gün dünyada en temel çelişkilerden
biri; kuzeyde yaşayan zengin ku-
zeylilerle, dünyanın güneyinde ya-
şayan ve gettolarına hapsedilmiş
olan fakir, yoksul büyük halk kit-
leleridir. Düzensiz göçün bu an-
lamda bir büyük insani yanıt bek-
lediği aşikardır. Bizim bölgemizden
bir örnek verecek olursak Akdeniz'i
bir mülteci mezarlığına dönüştür-
düğü aşikardır. Ayrıca bu göç dal-
galarıyla birlikte göçmenlerin gittiği
ülkelerde çok huzurlu bir ortam
da bulamadıkları hepimizin ma-
lumudur. Irkçılık, ayrımcılık, öte-
kileştirme ile birlikte göçmenler

de gittikleri yerlerde geldikleri ül-
kelerden daha zor şartlar içerisinde
hayatlarını sürdürmeye devam
ediyorlar. Ayrıca ırkçılığın ve ya-
bancı düşmanlığının özellikle Batı
ülkelerinde makul ve mutedil ana
akım siyasetleri de zehirlediği ve
bu anlamda da makul siyasi, de-
mokratik siyasi zeminlerin de çü-
rümeye başladığını görüyoruz."

Dünyadaki ısınmanın sadece ik-
limdeki değişikliklerden ibaret ol-
madığına dikkati çeken Kurtulmuş,
"Dünya her alanda fevkalade ciddi
şekilde ısınmaktadır. Uzmanlara
göre İkinci Dünya Savaşı'ndan bu
yana dünyada en fazla silahlı ça-
tışmaların yaşandığı bir dönemde-
yiz. Silah harcamalarına ayrılan
payın giderek dünyanın her ülke-
sinde arttığı ve bütçeden ayrılan
payların, insanların temel ihtiyaçları
olan sağlık ve eğitim gibi alanlardan
kısılarak silahlanmaya yöneldiği
de hepimizin malumudur." değer-
lendirmesinde bulundu.

TBMM Başkanı Kurtulmuş, "Eğer
Orta Doğu'da Filistinlilere karşı ya-
pılan bu zulüm sonlandırılamaz,
bu savaş çevre ülkelerine yayılırsa
korkarım ki üçüncü büyük savaşın
altyapısının hazırlandığı küresel bir
çatışmanın da fitilini ateşleyecektir.
Onun için küresel sistemde yeni
bir siyasal mimariyi ortaya koymak,
barışı ve hakkaniyeti esas alan yeni
bir sistem oluşturmak mecburiye-
tindeyiz." görüşünü paylaştı. Bugün
Orta Doğu'da yaşananların, bu sis-
temin artık çalışmadığını gösteren
en acı örneklerden biri olduğunu
vurgulayan Kurtulmuş, "Koskoca
Birleşmiş Milletlerin Genel Sekreteri
Guterres, Refah Sınır Kapısı'ndan
içeri sokulmamıştır. Daha ne olsun?
Bu, Birleşmiş Milletlerin artık yırtılıp
çöp tenekesine atıldığının alenen
ilanıdır." ifadelerini kullandı. TBMM
Başkanı Kurtulmuş, konuşmasını
şöyle sürdürdü: "Gücü elinde bu-
lunduranlar, askeri ve siyasi güçle-
riyle dünyanın birçok ülkesini baskı
altına alanlar ne yazık ki Birleşmiş
Milletleri de baskı altına almaya
başlamışlar. Biz burada konuşurken
her 10 dakikada bir insanın öldüğü
Gazze'den bahsediyoruz. Bugün
20 Kasım Dünya Çocuk Hakları
Günü. Üzülerek ve utanarak ifade
ediyorum, Dünya Çocuk Hakları
Günü'nde şu anda 5 bini aşkın
çocuğun Gazze'de öldürüldüğünü
biliyoruz." lCAGARTA-AA

Numan Kurtulmuş: Guterres’in Refah Sınır Kapısı’ndan içeri
sokulmaması BM’nin yırtılıp çöp tenekesine atıldığının ilanıdır

Tunç: Uluslararası Ceza
Mahkemesinin huzuruna çıkıp
o çocukların hesabını mutlaka
verecekleri gün gelecek

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın Cezayir ziyaretinde 
en önemli gündem maddesi Gazze olacak

Cumhurbaşkanı Re-
cep Tayyip Erdo-

ğan'ın bugün Ceza-
yir'e yapacağı resmi
ziyarette ikili ve böl-
gesel meselelerin ya-

nında en önemli
gündem maddelerin-

den biri de İsrail'in
saldırıları altında

bulunan Gazze'deki
durum olacak.

umhurbaşkanı Re-
cep Tayyip Erdoğan,
bugün Cezayir

Cumhurbaşkanı Abdülmecid Teb-
bun'un daveti üzerine Cezayir'e
gidecek. Türkiye'nin İsrail'in Gaz-
ze'ye saldırılarını durdurma yö-
nündeki çabaları sürerken İslam
İşbirliği Teşkilatı (İİT) Zirvesi son-
rasında Erdoğan'ın ilk bölgesel
ziyaretini İsrail'e karşı tutumuyla
öne çıkan Cezayir'e yapması önem
taşıyor. Cezayir-Türkiye ilişkileri,
son yıllarda her düzeyde kayda
değer bir hareketlenmeye sahne
olurken özellikle Cezayir Cum-
hurbaşkanı Tebbun'un 2019'da
göreve gelmesiyle artan bir ivme
kazandı. Bu kapsamda Tebbun,
Cezayir'den 17 yıl sonra Türkiye'ye
Cumhurbaşkanlığı düzeyinde ilk
ziyaretini Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan'ın daveti üzerine 15-17 Mayıs
2022 tarihlerinde gerçekleştirdi.
Cezayir Cumhurbaşkanı, 21 Tem-
muz'da da Erdoğan'ın daveti üze-
rine Türkiye'yi ikinci kez ziyaret
etti. İki lider, son olarak 19 Eylül'de
Birleşmiş Milletler (BM) 78. Genel
Kurulu toplantılarına katılmak
için bulundukları New York'taki
Türkevi'nde bir araya geldi.
Cezayir ile Türkiye
köklü tarihi
ilişkilere sahip

Cezayir'in Fransa'dan bağım-

sızlığını kazandığı 1962'de baş-
layan Türkiye-Cezayir resmi iliş-
kileri güçlü bir şekilde sürüyor.
Barbaros Hayrettin Paşa ve kar-
deşlerinin 1516 yılında Cezayir'e
gelişleriyle başlayan Türkiye-Ce-
zayir ilişkileri, 2000'li yıllarda si-
yasi, iktisadi ve kültürel alanlarda
birçok ilerlemeye tanık oldu.
Türkiye, 1962 yılında bağımsız-
lığını ilan eden Cezayir'de 1963'te
büyükelçiliğini açtı. Tebbun'dan
önce Cezayir'den Türkiye'ye cum-
hurbaşkanlığı düzeyinde en son
ziyaret, Şubat 2005’te Abdulaziz
Buteflika tarafından gerçekleş-
tirildi. İki ülke arasında 2006 yı-
lında ilişkileri geliştirmek adına
"Dostluk ve İşbirliği Anlaşması"
imzalandı. Türkiye'den Cezayir'e
cumhurbaşkanlığı seviyesindeki
son ziyaret ise Ocak 2020’de
Cumhurbaşkanı Erdoğan tara-
fından yapıldı.

Ziyaret kapsamında iki ülke
arasında "Yüksek Düzeyli İşbirliği
Konseyi" kurulmasına ilişkin ortak
bildiri imzalandı. Cezayir ve Tür-
kiye, bölgesel meselelerin yanı
sıra İsrail meselesindeki sorunlara
çözüm bulma çabalarında da tam
koordinasyon halinde ilişkilerini
sürdürüyor. Cumhurbaşkanı Er-
doğan, 12 Kasım'da İİT Olağan-
üstü Zirvesi'nin yapıldığı Suudi
Arabistan'dan dönüşünde uçakta
yaptığı açıklamada bu durumu

teyit etti. Erdoğan, 21 Kasım'daki
Cezayir ziyaretini çok önemsedi-
ğini vurgulayarak, "Çünkü bu ül-
keler arasında Cezayir, duruşunu
her zaman net ortaya koyabilen
bir ülke, Afrika'da tesir alanı geniş
bir ülke. Onun için Sayın Tebbun
ile de bu görüşmeyi çok çok
önemsiyorum. İnşallah bu takvimi
de başarılı bir şekilde sürdürece-
ğiz." diye konuştu.
İkili ticaret
hacminde hedef 10
milyar dolar

Erdoğan'ın ziyaretinde Gaz-
ze'deki durumun yanında Türki-
ye-Cezayir ilişkilerinin her alanda
güçlendirilmesine yönelik konular
da ele alınacak. Bunlardan en
önemlisi ekonomik ilişkilerin ar-
tırılması olacak. Türkiye'nin Ce-
zayir Büyükelçisi Muhammet Mü-
cahit Küçükyılmaz, AA muhabi-
rine yaptığı açıklamada, iki ülke
arasında atılacak birçok adım bu-
lunduğunu, Türkiye ve Cezayir'in
özellikle ekonomik alanlardaki
potansiyelinin çok yüksek oldu-
ğunu belirtti. Türk yatırımlarının
bugün Cezayir'de 6 milyar doları
aştığını belirten Büyükelçi Kü-
çükyılmaz, "Türkiye ile Cezayir
arasındaki ticaret hacmi de
2022'de 5,3 milyar dolar olarak
gerçekleşti. İnşallah 2023'te biz
6 milyar dolar rakamını aşmayı

bekliyoruz. Cumhurbaşkanımızın
ve Sayın Cumhurbaşkanı Teb-
bun'un ortaya koyduğu 10 milyar
dolarlık ticaret hacmi hedefine
de en kısa zamanda ulaşmayı
planlıyoruz." şeklinde konuştu.
Bu hedeflere ulaşmak için karşılıklı
yatırımları teşvik anlaşmasının
uygulamaya girmesi ve tercihli
ticaret anlaşması ile ilgili müza-
kere çerçeve belgesinin imzalanıp
müzakerelere başlanması süre-
cinin önemli olduğunu vurgulayan
Küçükyılmaz, Cezayir'in milli pet-
rol ve gaz şirketi Sonatrach ile
Türkiye Boru Hatları ile Petrol
Taşıma AŞ (BOTAŞ) arasındaki
anlaşmanın da yenilenmesinin
beklendiğini ifade etti. Büyükelçi,
Cezayir'de Ziraat Bankası şubesi,
Maarif Okulu ve Yunus Emre
Enstitüsü Kültür Merkezi'nin açıl-
ması dahil, bir kısmı ekonomik
bir kısmı kültürel boyutu ilgilen-
diren 10'u aşkın anlaşmanın gün-
demde olduğunu belirtti. Cezayir,
"asrın felaketi" olarak nitelendi-
rilen 6 Şubat’taki Kahramanmaraş
merkezli depremlerin ardından
Türkiye'ye 30 milyon dolarlık
destekte bulunacağını duyurmuş-
tu. Cumhurbaşkanı Erdoğan'ı te-
lefonla arayarak geçmiş olsun di-
leklerini ileten Cezayir Cumhur-
başkanı Tebbun başta olmak üzere
tüm devlet kadroları taziye ve
destek mesajları yayımlayarak

Türkiye ile tam dayanışma içinde
olduklarını ifade etmişti.

Türkiye'ye gönderilen 86 ki-
şilik arama kurtarma ekibinin
yanı sıra Cezayir Kızılayı'ndan
bir tıbbi heyet ile 95 tonluk in-
sani yardım malzemesi de Tür-
kiye'deki deprem bölgesine ulaş-
mıştı. Cezayir'de ayrıca Türkiye
ve Suriye'deki depremzedelerle
dayanışma amacıyla sosyal med-
ya platformlarından başlayan
destek çağrıları kısa sürede geniş
kapsamlı yardım kampanyala-
rına dönüşmüştü. Cezayirli spor-
cular, siyasiler ve vatandaşlar
depremin ilk gününden itibaren
sosyal medyadan yaptıkları pay-
laşımlarla Türk devleti ve hal-
kının yanında olduklarını ifade
etmişti. Cezayir Cumhurbaşkanı
Tebbun, Türkiye'de Cumhurbaş-
kanı Seçimi'nin ardından kuru-
lan kabinede Aile ve Sosyal Hiz-
metler Bakanlığı görevi tevdi
edilen eski Cezayir Büyükelçisi
Mahinur Özdemir Göktaş'a 19
Haziran'da, "Birinci Derece Ce-
zayir Ulusal Liyakat Nişanı" tak-
dim etti. Ülke medyasında, söz
konusu liyakat nişanının Büyük-
elçi Göktaş'ın iki ülke ilişkilerine
güçlü katkısı ve Cumhurbaşkanı
Tebbun'un, ülkesinin Türkiye ile
olan ilişkilerine verdiği önemin
göstergesi olduğu yorumları ya-
pıldı. lANKARA-AA
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Milli İstihbarat Teşkilatı (MİT), terör
örgütü PKK/KCK adına haraç top-
layan ve eleman sağlayan sözde so-
rumlulardan Jiyan Mardin kod adlı
Gülsüme Doğan'ı, Irak'ın kuzeyindeki
Süleymaniye'de etkisiz hale getirdi.
Güvenlik kaynaklarından alınan bil-
giye göre, MİT, Irak'ın kuzeyinde
PKK/KCK terör örgütüne yönelik
çalışmalarını sürdürüyor. MİT, Irak'ın
Süleymaniye şehri ve çevre kent-
lerde PKK/KCK'nın sözde sorum-
lusu olarak faaliyet gösteren Jiyan

Mardin kod adlı Gülsüme Doğan'ı
etkisiz hale getirdi. Terörist Do-
ğan'ın, aldığı talimatlar doğrultu-
sunda bölge halkını vergilendirme
adı altında haraca bağladığı, toplanan
parayı da güvenlik güçlerine yönelik
saldırı faaliyetlerinde kullandığı ve
örgüte lojistik destek sağladığı tespit
edildi. Örgüte yeni militan kazan-
dırmak için çalışan teröristin, reşit
olmayan çocukların örgüte katıl-
ması yönünde faaliyetler yürüttüğü
de belirlendi. lANKARA-AA
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21 KASIM 2023 Gündem İttifak
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Filistin’de yaşanan olaylar bütün ül-
kelerdeki insanları etkiledi. Ameri-
ka’daki küreselcilerin desteğini alan
siyonistler, insan hayatını hiçe sayan
katliamlarına devam ediyorlar. Bu
insanlık dışı tavır, tüm dünyada tepki
almaya başladı. Bu tepkiler, İsrail’in
çocuk, sivil gözetmeyen saldırgan
tutumunu destekleyen firmalara boy-
kot uygulanması şeklinde tezahür
ediyor. Londra’daki tanınmış alışveriş
mekanı olan Oxford caddesinde, İs-
rail’deki siyonist hükümete destek
veren ünlü bir kahve dükkânının
fotoğrafını gördüm, içerisi bomboştu.
İngiltere, İskoçya ve İspanya’da halkın
çocuk ve sivil katliamına karşı du-
yarlılığı, yapılan gösteriler dikkat
çekici. İnsanlık ölmemiş dedirtecek
kadar güçlü katılım gözleniyor.

Türkiye’de de devam eden boykot
sürecini ilgiyle izliyorum. Boykota
maruz kalan bazı firmaların mar-
ketlerdeki ürünlerinin fiyatlarında
yarıya varan indirim yaptıklarına
dair paylaşımlar gördüm. İnsan ister
istemez soruyor, yarı fiyata da para
kazanabiliyorlarsa, bu kadar yüksek
fiyatlarla niçin tüketicinin karşısına
çıktılar? Ayrıca, benzer ürünler, daha
düşük ücretlerle alıcı bulamazken,
bu pahalı ürünlere ilgi neden? Bu
konuyu boykot gündeme gelmeden
çok önce, hem iş arkadaşlarımla,
hem de farklı mesleklerdeki dostla-
rımla defalarca konuştuğumu hatır-
lıyorum. Bir arkadaş gerçeği söyle-
yivermişti; “marka satıyorlar”.

Evet marka, pazarlama teknikle-
rinin en önemli unsurlarından birisi.
Firmalar için marka satıyorlar şek-
linde bir ifade kullanmak kolay, ama
bir marka oluşturmak oldukça zor
bir iş. Bir ürüne isim koyarak başla-
yan süreç, şekil, tasarım ve kimlik
algısı gibi unsurlarla tamamlanan,
firmanın kendisine özgü oluşturduğu
vizyonu barındırıyor. Ciddiye alınması
gereken süreçleri kapsayan, ciddi
bir iş. Çevremizi İsrail kökenli mar-
kalar sarmış diye şikayet eden ya-
zarlarımız var. Eleştiriyoruz, ama
nedense bunu nasıl başardıkları ko-
nusuna pek dikkat çekmiyoruz.

Bir ürüne sadece isim koyma aşa-
ması bile tüketiciye ulaşmak için
çok önemli. Sadece üretmek yetmi-
yor. Üretimden de önce, üretimin
bir parçası olarak düşünülmesi gerek
unsurlar var. Hedef kitlenin belir-
lenmesi, pazar araştırmaları, sunum
şekli ve kalite kriterleri vb. pek çok
unsurun dikkate alınması gerekiyor.
Ekonomistlerin güçlü bir ekonomi
için, sık sık üretimi artırmamız ge-
rekiyor dediğini duymuşsunuzdur.
Üretim için gerekli donanımı araştı-
rarak satın aldınız, fabrikanızı mekan
araştırması ve fizibilite çalışmaları
yaparak en rasyonel konuma kur-
dunuz, üretimde kullanacağınız gir-
dileri kalite standartlarınıza uygun

şekilde sipariş verdiniz. Peki hedef
kitlenizi doğru belirlediniz ve sizi o
kitleye ulaştıracak vizyonu ortaya
koyacak bir fikir ve düşünce ekibi
kurdunuz mu? Ya da öylesi bir destek
alabileceğiniz birileri var mı? Yoksa
bu işi bedavaya getirmek için ak-
şamları yemekte aile üyelerinizle is-
tişare ederek yapmayı mı düşünü-
yorsunuz? Ya da belki dost sohbeti
için ara sıra takıldığınız kahvedeki
ahbaplarınızın bu konuda katkısı
olacağını düşünenlerdensiniz.

Hani o çevremizi sarmış diye şi-
kayet ettiğiniz firmalar var ya, işte
onlar bu işleri şansa bırakmıyorlar.
Üretimin maddi unsurları kadar, tü-
keticiye ulaşma aşamalarında bir viz-
yon ortaya koyacak, güçlü markalar
oluşturacak, kendileri için düşünecek,
beynini ayıracak tecrübeli insanlarla
çalışmayı gerekli görüyorlar.

Kendi sektörümden biliyorum.
Şöyle bir televizyon programı bizim
kanalda da olsa diyerek, ışık, ses
ve çekim için gerekli tüm teknik
donanıma sahip, gayet yüksek üc-
retlerle stüdyo kiralayan, pahalı de-
korları sipariş veren girişimciler, iş
televizyon programının gerçekleş-
mesi aşamasına geldiğinde konsept
ve içeriğe yönelik çalışma yapacak,
beynini bu işe ayıracak fikir ve dü-
şünce ekiplerine para vermek iste-
miyorlar. Hatta ellerinden gelse bü-
tün ekibi en düşük ücretle çalışmaya
razı olan yeni mezun stajyerlerden
kuracaklar. Ünlü birisini sunucu/mo-
deratör yapıp, hiç tanımadığı in-
sanları programa konuk aldığınızda
ne soracağını, ne konuşacağını bi-
lemez hale getirirseniz o insana da
kötülük yapmış oluyorsunuz. Marka
değeri zarar görüyor. Oysa soru ha-
zırlayacak metin yazarlarınız, onu
yönlendirecek, kreatif anlamda des-
tek verecek danışmanlarınız olursa
her şey çok farklı olacaktır.

İnsana yatırımın olmadığı yerde,
üretimin getirisi de olmuyor. Bunun
için sadece cebine para koyup üre-
time niyetlenmiş olmak yetmez, özel-
likle yetişmiş insan unsurunun öne-
mine inanmış zihni açık insanlar ge-
rekiyor. Marka olmak, pazarda di-
ğerlerinin önüne geçmek öyle pek
kolay işler değil. Boykot vb. gibi tü-
ketici davranışını temel alan unsurlar
bir yere kadar etkili olabilir. Asıl
yerlilik tercihi, kendi insanının zi-
hinsel gücüne inanmakla ve insana
yatırımla başlıyor. Yoksa o yabancı
markalar dediğimiz ürünlerin ülke-
mizdeki üretim ve satış birimlerinde
çalışanlar da bu ülkenin insanları,
bizim evlatlarımız. O insanlar neden
yerli markalarda çalışmayıp, oradalar
diye kendi kendimize sormalıyız.
Markalaşma konusunda eksiğimiz
var. Bunun için pek çok açıdan ken-
dimizi aşmamız ve dünya standart-
larına ulaşmamız gerekiyor.

MİT, terör örgütü PKK/KCK'nın sözde sorumlulardan
Gülsüme Doğan'ı etkisiz hale getirdi

Bakan Ali Yerlikaya: Fırtına
aşırı yağış ve sel olaylarında
9 vatandaş hayatını kaybetti

çişleri Bakanı
Ali Yerlikaya,
K a r a d e n i z

Ereğli ilçesinde dün fırtına
nedeniyle ikiye bölündükten
sonra kıyıya vuran Kamerun
bayraklı geminin bulunduğu
sahilde yaptığı açıklamada,
dün bölgedeki rüzgar hızının
zaman zaman 70 knotun üze-
rine çıktığını, dalga boynun
da 8-9 metreyi bulduğunu
belirtti. İlçedeki olumsuz hava
ve deniz koşulları nedeniyle
İzmir'e gitmek üzere liman-
dan ayrılan Türk bayraklı
"Kafkametler" adlı kuru yük
gemisinin sürüklenerek men-
direğe çarpmak suretiyle bat-
tığını anımsatana Yerlikaya,
gemide bulunan 12 kişilik
Türk mürettebattan 1 vatan-
daşın cansız bedenine sabah
saatlerinde ulaşıldığını söy-
ledi. Bakan Yerlikaya, limanda
bağlı Kamerun bayraklı "Pal-
lada" isimli kargo gemisinin
de sürüklenerek karaya otur-
duğunu, 13 kişilik mürette-
batın itfaiye ekiplerince kur-
tarıldığını, yine Kamerun bay-
raklı "SORMOVSKIY 45" adlı
kargo gemisinin halatının
kopmasıyla sürüklendiğini ve
liman römorkörü tarafından
12 kişilik mürettebatıyla gü-
vene alındığını kaydetti.
Arama kurtarma
faaliyetlerine 797
görevli katılıyor

"Kafkametler" gemisinden
11 kayıp personelle ilgili De-
niz Kuvvetleri, Sahil Güvenlik
Komutanlığı, AFAD, Kıyı Em-
niyeti, jandarma, emniyet ve
itfaiye ekiplerinin, hava ko-
şullarının düzelmesiyle arama
kurtarma faaliyetlerine bu sa-
bah erken saatlerde başladı-
ğını aktaran Yerlikaya, "Dün
geminin battığı saatten iti-
baren karadan tarama ve gö-
zetleme kesintisiz devam et-
miştir. Nitekim bu tarama ve
gözetimle 1 mürettebatımızı
bulduk, teşhis ettik." diye ko-
nuştu. Bakan Yerlikaya, arama
kurtarma faaliyetlerine 797
görevlinin katıldığı bilgisini
vererek, "295 araç, 2 uçak, 1
helikopter, devriye botları-
mızla yoğun şekilde havanın
bize müsaade ettiği ölçekte

arama kurtarmalarımız de-
vam ediyor. Temennimiz en
kısa zamanda kayıp 11 mü-
rettebata ulaşmak." dedi.

Helikopterlerin sabah saat
08.55'te, 2 uçağın da saat
10.00'dan itibaren keşif ve
gözetleme çalışmalarını baş-
lattığını aktaran Yerlikaya,
"Aslında sabahın ilk saatle-
rinde rüzgar hızı daha dü-
şüktü. Buraya gelirken yine
askeri mendireğimizin ora-
daydık. 15 knotun üzerinde
20 knota kadar rüzgar hızı
maalesef bu noktada. Şu anda
dalga boyları da 3-4 metre
yüksekliğinde ama buna rağ-
men arkadaşlarımız büyük
gayretle faaliyetlerine devam
ediyor." şeklinde konuştu.

Bakan Yerlikaya, Karadeniz
Ereğli'de 3 vatandaşın haya-
tını kaybettiğini bildirerek,
"Batman'da 1 kayıp vardı, o
vatandaşımıza da ulaşıldı
maalesef 4 vatandaşımız ha-
yatını kaybetti. 1 vatanda-
şımız da Diyarbakır Hani'de
sele kapılarak hayatını kay-
betti. Bulunan 1 mürette-
batımızla şu anda fırtına,
sel ve aşırı yağışlardan dolayı
9 vatandaşımızın vefat etti-
ğini üzülerek ifade etmek
istiyorum. Allah rahmet ey-
lesin, mekanları cennet ol-
sun diyorum. Başta kıymetli
yakınları olmak üzere aziz
milletimize baş sağlığı dili-
yorum." dedi.
Fırtınanın vurduğu
Zonguldak'a 50
milyon lira kaynak

Bakan Yerlikaya, şöyle de-
vam etti: "Sadece "Kafkamet-
ler" gemimizin mürettebatın-

dan 11 kayıp var. Onun hari-
cinde diğer vilayetlerimizde
herhangi bir kayıp şu an için
AFAD'ın bize bildirdiği şükürler
olsun yok. Bu turuncu uyarı
verilen illerden sadece 16'sında
2 bin 9 ihbar yapıldı. Bu ih-
barlara ulaşan bütün turuncu
uyarı yapılan illerdeki görevli
sayımız 7 bin 52. Bunun 323'ü
AFAD personelimiz olmak üze-
re tüm ilde valilerimizin ko-
ordinasyonunda gerçekten çok
büyük özveriyle gayretler gös-
terildi ve bu sabah 11.00'de
Meteoroloji Genel Müdürlü-
ğümüzden almış olduğumuz
brifingden sonra sadece 2 vi-
layetimizde, Rize ve Artvin'de
turuncu uyarı var. Onun ha-
ricinde turuncu uyarı yok. Az
sayıda sarı uyarı var."

Bakan Yerlikaya, Zongul-
dak'ta fırtına nedeniyle 57
okulun çatısının uçtuğunu
bildirerek, "Bunlarla ve diğer
harcamalarla ilgili ilk etapta
AFAD'dan 50 milyon lira Va-
liliğimizin emrine, İl Özel
İdaremize kaynak gönderdik.
Burada Milli Eğitim Bakanı-
mız Sayın Yusuf Tekin ile gör-
üştük. Enerji Bakanı'mızla,
Ulaştırma ve Altyapı Baka-
nı'mızla, hakeza Çevre Şe-
hircilik ve İklim Değişikliği
Bakanı'mızla görüştük." ifa-
desini kullandı.

Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan'ın gelişmeleri an-
bean takip ettiğini ve Ereğli'ye
gelirken de gelişmeleri ken-
disine aktarıp talimatlarını al-
dıklarını dile getiren Yerlikaya,
okulların çatılarının onarım
çalışmalarına başlanan ilçede,
43 ev iş yerinin çatısının uç-
tuğunu, bununla ilgili de Çev-

re, Şehircilik ve İklim Deği-
şikliği İl Müdürlüğünün zarar
tespitlerini yaptığını söyledi.
Yerlikaya, su baskınlarından
olumsuz etkilenen ev ve iş
yerlerinin yanı sıra aynı za-
manda ekili dikili araziler,
ahırlar ve hayvan mevcuduyla
ilgili gelen ihbarların da de-
ğerlendirilerek zarar tespit-
lerin yapıldığını aktardı. Yarın
akşama kadar tespitlerin bi-
teceğini tahmin ettiklerini ifa-
de eden Yerlikaya, "En geç
cuma-cumartesi günü destek
ödemelerini de AFAD olarak
vatandaşlarımıza yapıyor ola-
cağız." dedi.

Bakan Yerlikaya, hayatla-
rını kaybedenlere Allah'tan
rahmet dileyerek, olumsuz
kava koşullarına rağmen ola-
yın başından itibaren üstün
gayret gösteren görevlilere
teşekkür etti. Cansız bedeni
bulunan denizcinin olayın ya-
şandığı yerden ne kadar uzak-
ta bulunduğuna ilişkin soruya
Yerlikaya, şu yanıtı verdi: "Bu-
radan 600 metre ileride askeri
mendireğimiz var. Bu men-
direğin hemen dış tarafında,
Kafkametler gemisinin dün
sabah saat 10.14 gibi maale-
sef çapası tutunamıyor. Tabii
bununla ilgili savcılık ve bi-
lirkişiler raporu verinceye ka-
dar kesin konuşmamız doğru
olmaz, bu tahmini bilgi. Ça-
panın tutunamaması ve do-
layısıyla geminin kontrolünü
kaybetmesinden sonra askeri
mendireğin uç tarafındaki
kısma çarpıyor ve parçalanı-
yor. Bu görüntü var bizde.
Dolayısıyla oradan başlamak
üzere bütün o bölgeye yakın
civarda battığı saatten itibaren
kara gözetlemesi yapıyorlar.
Zaten o gözetlemeler saye-
sinde aşçı olduğunu yakınla-
rının söylediği 1 müretteba-
tımızın maalesef cansız be-
denine ulaştık."

Bakan Yerlikaya, geminin
nerede bulunduğuna dair
soruyu ise "Hemen mendi-
reğe çarptığı yerin önündeki
sularda olduğunu tahmin
ediyoruz. Bunların hepsi
hava koşulları normalleştiği
zaman tespitleri gerçekleş-
tirilecektir." şeklinde cevap-
ladı. lZONGULDAK-AA

İ

TBMM Dilekçe Komisyonuna
7 ayda yaklaşık 5 bin başvuru
geldi. En çok başvuru çevre
yönetimi, çalışma hayatı,
emeklilik ile adalet hizmetle-
riyle ilgili olurken, İstanbul,
Ankara ve İzmir'den yapılan
başvurular başı çekti. Vatan-
daşların parlamentoya ilettiği
dilek ve şikayetleri inceleyen
TBMM Dilekçe Komisyonuna,
28. Dönem'in başlangıcı olan
15 Mayıs'tan bu yana 4 bin
817 başvuru yapıldı. Dilekçe
Komisyonu Başkanlık Divanı,
gerçekleştirdiği toplantılarda
4 bin 275 dilekçe hakkında
karar verdi. Mevzuata uygun
olmayan ya da mükerrer baş-
vurular işlemden kaldırılırken,
bazı dilekçelerin incelemesi
devam ediyor. Komisyona ge-
len başvuruların ilk sırasında
yaklaşık 1800 dilekçe ile "çevre
yönetimi" yer aldı. İkinci sı-
rada, 780 başvuru ile çalışma
hayatı ve emeklilikle ilgili ko-
nular, üçüncü sırada 575 di-
lekçe ile adalet hizmetleri bu-

lunuyor. Başvuru sayısına göre
sıralama, askeri işlemler, şe-
hircilik (konut-barınma), eği-
tim hizmetleri, sosyal hizmet-
ler, mahalli hizmetler, sağlık
hizmetleri ile vergi ve mali
hizmetler olarak devam ediyor.
Dilekçe Komisyonuna bu dö-
nemde en çok başvuru İstan-
bul'dan yapıldı. 1347 kişi ya
da kurumun komisyona baş-
vurduğu İstanbul'u, 482 di-
lekçe ile Ankara, 264 dilekçe
ile İzmir takip ediyor. Bursa,
Antalya, Kocaeli, Konya, Kay-
seri, Adana ve Mersin de en
çok başvuru yapılan diğer iller
olarak listede yer aldı. TBMM
Dilekçe Komisyonu Başkanı

ve AK Parti Adana Milletvekili
Sunay Karamık, komisyonun
tarihçesi, yapısı ve işleyişine
ilişkin AA muhabirine bilgi
verdi. Dilekçe Komisyonunun,
Osmanlı döneminden beri faa-
liyet gösterdiğini, 140 yıllık
bir geçmişe ve arşive sahip
olduğunu belirten Karamık,
ilk olarak 1876 tarihli Kanuni
Esasi'de, daha sonra 1924,
1961, 1982 anayasalarında
da yer alan Dilekçe Komisyo-
nunun Meclisi Mebusandaki
adının "Arzuhal Encümeni",
Büyük Millet Meclisindeki adı-
nın da "İstida Encümeni" ol-
duğunu aktardı. TBMM'ye bi-
reysel başvuru yapılabilen üç

komisyondan biri olduklarını
anlatan Karamık, "Bulundu-
ğum her ortamda Dilekçe Ko-
misyonundan bahsediyorum.
Özellikle gençlerin, kadınların
bu demokratik hakkı kullan-
malarını öneriyorum. Çünkü
gençler ve kadınlardan az di-
lekçe alıyoruz. Burası demok-
rasinin gerçekleştiği bir ortam.
Vatandaş fikrini, önerisini, şi-
kayetini, isteklerini dilekçe yo-
luyla bildirerek aslında ülke
yönetimine katılmış oluyor."
diye konuştu. Karamık, sözle-
rine şöyle devam etti: "Gü-
lümseten dilekçeler her konuda
her yerden geliyor. Bir diğer
dilekçe sahibi camilerden gü-
nün her saatinde istifade edil-
mesi için her gün bir caminin
nöbetçi olarak açık tutulmasını
istiyor. Cezaevlerinden özel-
likle nakille ilgili çok dilekçe
alıyoruz ama bu defa ceza-
evinden gelen bir dilekçede,
cezaevinde muhabbet kuşları
ve kafes sayısının arttırılması
isteniyor." lTBMM-AA

İçişleri Bakanı Ali Yerlikaya, yurt genelinde etkili olan fırtına, aşırı yağış ve sel olaylarında
Zonguldak, Batman ve Diyarbakır'da toplam 9 vatandaşın hayatını kaybettiğini bildirdi.

Markalaşma

TBMM Dilekçe Komisyonuna 7 ayda 5 bin başvuru
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DR. FERİT BELDER

r. Ferit Belder, 15 Kasım
Filistin Devleti'nin ku-
ruluş yıl dönümünde Fi-

listin'in kuruluş hikayesini, El-Fetih
ve Hamas ayrışmasını ve bu ayrış-
maya rağmen ortak siyasi bilincin
varlığını AA Analiz için kaleme aldı.”

Filistin Devleti 15 Kasım 1988
yılında Yasir Arafat öncülüğündeki
Filistin Ulusal Konseyi tarafından
Birinci İntifada'nın gölgesinde Ce-
zayir’de, diasporada ilan edildi. Bu
ilanın sadece Filistinlileri değil, aynı
zamanda İsraillileri de ilgilendiren
boyutu ise Filistin liderliğinin, Bri-
tanya Manda dönemi Filistin top-
raklarının tamamında değil, başkenti
Doğu Kudüs olan Batı Şeria ve
Gazze topraklarını kapsayan bir
devlet ilanı olması ve ilgili Birleşmiş
Milletler (BM) kararlarını, dolayı-
sıyla İsrail’in yaşam hakkını tanı-
masıydı. Filistin Ulusal Konseyi,
1964 yılında kurulan Filistin Kur-
tuluş Örgütünün (FKÖ) yasama ko-
luydu. Örgüt, 1974 yılında Arap
Birliği tarafından Filistin halkının
yegane meşru temsilcisi olarak kabul
edildi ve aynı yıl içerisinde BM ta-
rafından da tanınarak gözlemci sta-
tüsü edindi.
Devletler arası savaşlar
sonrası kuruluşa giden yol

1967 6 Gün Savaşı ve 1973 Yom
Kippur Savaşı, Arap-İsrail çatışması
tarihinin son devletler arası savaşla-
rıydı. 6 Gün Savaşı’nda Britanya
Manda dönemi Filistin topraklarının
tamamının İsrail tarafından ele ge-
çirilmesi, Yom Kippur Savaşı sonra-
sında Mısır’ın İsrail ile diplomatik
ilişki kurma sürecine girmesi gibi et-
kenler Filistin meselesinin hem dip-
lomatik mücadeleye evrilmesini hem
de Filistinli aktörlere devredilmesini
hızlandırdı. Başlangıçta Arap dev-
letleri himayesinde kurulan FKÖ de
1967 yenilgisi sonrasında müstakil
Filistin hareketini önceleyen yeni bir
liderlik ekseninde yeniden örgütlendi.
Başlangıçta Ürdün üzerinden İsrail
hedeflerine saldırılar gerçekleştiren
Filistinli gerilla grupları, 1968 yılın-
daki Kerame Muharebesi’nde İsrail’e
kayıplar verdirdi ve aynı zamanda
gerilla hareketinin Filistin mücadelesi
içerisindeki prestijini artırdı. Bu grup-
ların elde ettiği bu meşruiyet ve Ür-
dün toprakları içerisinde silahlı olarak
varlıklarını sürdürmesi Ürdün rejimi
tarafından bir tehdit olarak algılandı
ve Ürdün ordusu ile Filistinli gerillaları
karşı karşıya getiren 1970-1971 Ür-
dün İç Savaşı (Kara Eylül) meydana
geldi. Bunun sonucunda Ürdün’ü
terk etmek zorunda kalan FKÖ,
1971’de Lübnan’a giderek askeri ey-
lemlerini burada sürdürmeye başladı.
Dahili gelişmelerin iç savaşa sürük-
lediği ve otorite boşluğunun yaşandığı

Lübnan, FKÖ açısından bir sığınak
haline geldi. Hareket 1980’li yıllara
kadar Lübnan’da kalmışsa da 1982
yılında İsrail’in Lübnan’ı işgaliyle bu
ülkeden ayrılarak Tunus’a gitmek zo-
runda kaldı. Silahlı mücadeleden
devşirilen meşruiyet kaynağından
mahrum kalan FKÖ, 1987’de başlayan
İntifada ertesinde 1988’de Cezayir’de
bağımsız Filistin Devleti’ni ilan etti.
Ancak 1967 sınırlarını esas alan bu
devlete, İntifada sürecinde ortaya çı-
kan İslami bir direniş örgütü olan
Hamas karşı çıktı.
FKÖ'nün Filistin'e
dönüşü

Yasir Arafat liderliğindeki FKÖ’nün
Filistin’e dönüşü ise 1990’lı yıllarda
başlayan "barış süreci" ile gerçekleşti.
1991 yılındaki Madrid görüşmele-
rinden sonra başlayan müzakereler
1993 yılındaki "İlkeler Bildirgesi" ya
da Oslo Anlaşması ile yeni bir evreye
girdi ve FKÖ ile İsrail birbirlerini ta-
nıdı. Anlaşmaya göre 5 senelik bir
geçiş süreci ve nihai görüşmeler ön-
görüldü. Bu süreç, FKÖ’nün sınırları
belirsiz bir İsrail’in yaşama hakkını
tanımasına, bunun karşılığında ise
Filistinlilerin yoğun yaşadıkları yer-
lerde bir Filistin idaresinin kurulma-
sına olanak sağladı. Gazze’nin bir
bölümü ve Eriha’da ve Batı Şeria’daki
Filistin yoğun kentlerde İsrail’in kont-
rolü yeni kurulan Filistin Yönetimi’ne
bırakması kararlaştırıldı. Batı Şeria’yı
A, B, C bölgeleri olarak bölen süreç
de bu döneme denk gelir. Bu çerçe-

vede Batı Şeria’nın teritoryel anlamda
en büyük bölgesini oluşturan C böl-
gesi hem idari hem de askeri açıdan
İsrail yönetimine bırakıldı. Kudüs’ün
statüsü ise bu görüşmelerde ele alın-
madı ve nihai çözüm görüşmelerine
bırakıldı. Batı Şeria’daki Filistin şe-
hirleri arasındaki teritoryel kopukluk
ve bunun gündelik ekonomik ve sos-
yal hayata olumsuz etkisi bugün de-
rinleşerek devam ediyor. Gittikçe sa-
yıları artan yerleşimci nüfus ile de
demografik bir dönüşüm yaşanıyor.

El-Fetih ile Hamas'ın ayrışması
Oslo sürecinin yarattığı hayal kı-

rıklığına bir tepki olarak ortaya çıkan
ve Ariel Şaron’un Harem-i Şerif zi-
yaretiyle patlak vererek 2005 Şarm
El Şeyh zirvesine kadar süren İkinci
İntifada, sadece İsrail işgalinin de-
vamına değil, aynı zamanda Filistin
Yönetimi’nin yarattığı hayal kırıklığına
da bir tepkiydi. 2004 yılında Yasir
Arafat’ın vefat etmesi ise Filistin ha-
reketi açısından bir dönüm noktasıydı.
2006 yılında gerçekleştirilen ulusal
seçimleri Hamas'ın kazanması, İsra-
il’in ve Hamas’ı meşru görmeyen ak-
törlerin seçimlere tepki göstermesine
ve boykot uygulamalarına sebep oldu.
Sonrasında FKÖ içerisindeki en etkin
grup olan El-Fetih ile Hamas’ın gi-
riştiği mücadele 2007 yılında Gaz-
ze’de Hamas’ın kontrolü ele geçirmesi
ile sonuçlandı ve teritoryel olarak
Gazze ve Batı Şeria yönetimleri bir-
birinden fiilen koptu. Bu kopukluğun
mevcut siyasi ayrışmayı derinleştir-
mesi neticesinde, ulusal birlikten

yoksun bir Filistin liderliği durumu
ortaya çıktı. Sonraki yıllarda Hamas
ve El-Fetih’in ulusal birlik yolunda
adım atmaya dönük prensip karar-
larına rağmen bu gerçekleştirilmedi
ve bu iki hareket Filistin mücadele-
sinin liderliği konusunda ayrı hareket
etmeyi sürdürdü.

Gazze’deki Yahudi yerleşimlerinin
2005 yılında kaldırılması Gazze Şe-
ridi’ni topraksal bütünlük anlamında
Batı Şeria’dan farklılaştırıyor. İsrail
ile kurulan ilişkiler bakımından da
El-Fetih ve Hamas’ın ya da Gazzeli
Filistinliler ile Batı Şerialı Filistinlerin
deneyimleri farklılık gösteriyor. Özel-
likle Filistinliler anlamında bu fark-
lılaşma işgalin tarihsel olarak ya-
rattığı yoksunluklar ya da ortak
ulusal gayeler ve dayanışma nok-
tasında değil, gündelik pratikler an-
lamındadır. Örneğin Yahudi yerle-
şimler ve yerleşimciler Batı Şeria’da-
ki Filistinlilerin kentler arası ko-
pukluk ve yerleşimci şiddeti gibi
sorunlara maruz kalmasına neden
olurken Gazze’de yerleşimler değil,
abluka ve izole edilmenin yarattığı
sorunlar gündelik hayatı etkiliyor.

Örgütsel düzeyde ise İsrail ve pek
çok Batı ülkesi tarafından Hamas'ın
meşruiyeti kabul edilmezken Ramal-
lah merkezli Filistin Yönetimi, varlık
sebebine de uygun biçimde Batı Şe-
ria’nın bir bölümünde Filistinlilerin
kendi kendini yönetecekleri bir entite
olarak daha meşru bir çizgide görü-
lüyor. Bu durum aynı zamanda İsra-
il’in güvenlik kaygıları açısından da

farklılık yaratıyor. 7 Ekim saldırılarına
kadar Gazze, hava harekatı ve füze
savunma sistemleriyle kontrol altında
tutulabilecek askeri bir hedef olarak
görülüyordu. Batı Şeria ise Yahudi
yerleşimlerinin genişletilmesi yoluyla
gelecekteki İsrail Devleti’nin sınırla-
rının belirleneceği "doğal" bir yayılma
alanı olarak görülüyordu. Dolayısıyla
hakim siyasal liderliğin hem kurumsal
hem ideolojik anlamda farklılığı,
İsrail ile kurulan ilişkilerin abluka
ya da teritoryel yayılma şeklinde te-
zahür eden farklı doğası ve İsrail ile
olan askeri ilişkilerindeki farklılık,
Gazze ve Batı Şeria’nın zaman zaman
iki ayrı birim olarak görülmesine yol
açıyor. Ancak bu algı örgütlerin söy-
lemleri düzeyinde ya da halk düze-
yinde görülmüyor. Gazze’de yaşa-
nanlara Batı Şeria’da verilen tepkiler
ya da Batı Şeria’da yaşanan olaylara
Gazze’deki Filistinlilerin tepkileri
bunu gösteriyor. Hatta İsrail yurttaşı
Filistin vatandaşlarının da bu kolektif
bilincin tamamen dışında olmadıkları
Mayıs 2021 olaylarının İsrail’in Arap-
Yahudi kentlerine sıçraması sürecinde
ortaya çıkmıştı. Dolayısıyla Filistin
hareketinin birbiriyle rekabet eden
aktörler öncülüğünde fiili olarak Gaz-
ze ve Batı Şeria olarak ikiye ayrıl-
masına ve bu ayrımın gittikçe yer-
leşmesine rağmen işgal karşıtı köklü
bir siyasal bilincin varlığı çoklu Filistin
tahayyüllerine meydan okuyor.

[Dr. Ferit Belder, Marmara
Üniversitesi Uluslararası İliş-
kiler Bölümü Öğretim Üyesi.]

D
Filistin hareketinin fiili olarak Gazze ve Batı Şeria olarak ikiye ayrılma-
sına ve bu ayrımın gittikçe yerleşmesine rağmen işgal karşıtı köklü bir
siyasal bilincin varlığı çoklu Filistin tahayyüllerine meydan okuyor.

Filistin Devleti:
Bir bölünme ve
birlik hikayesi
Filistin Devleti:
Bir bölünme ve
birlik hikayesi
Filistin Devleti:
Bir bölünme ve
birlik hikayesi
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Fransa'nın, yaralıların tedavisi
için hastane hizmeti verecek
şekilde düzenlenmiş yeni bir
helikopter gemisini Gazze'ye
gönderdiği bildirildi. Fransa
Savunma Bakanı Sebastien
Lecornu, X sosyal medya he-
sabından yaptığı paylaşımda,
helikopter gemisinde 40 yatak,
2 ameliyathane, bir röntgen
odası ve bir laboratuvar bu-
lunduğunu, geminin özellikle
Gazze'de durumu acil yaralı
çocukların tedavisi için hizmet
edeceğini kaydetti. Gazze için
hareket eden Dixmude isimli
helikopter gemisinin birkaç
gün içinde Mısır'a varması
bekleniyor. Fransa ayrıca bu
hafta başında Gazze'ye 10 ton

tıbbi malzeme taşıyan yeni bir
yardım uçağı göndereceğini
açıklamıştı. Cumhurbaşkanı
Emmanuel Macron ve Mısırlı
mevkidaşı Abdulfettah es-Sisi,
dün yaptığı telefon görüşme-
sinde, bölgeye yardımların hız-
landırılması konusunda mu-
tabık olduklarını açıklamıştı.
Fransa geçen ay Gazze için
Tonnerre isimli helikopter ge-
misi göndermişti. İsrail'in has-
taneleri hedef aldığı ve ağır
sivil kayıpların yaşandığı Gaz-
ze'de sağlık hizmetleri durma
noktasına gelirken, Fransa'nın
gönderdiği gemiler yeterli ya-
tak kapasitesine sahip olmadığı
için muhalefet tarafından eleş-
tiriliyor. lANKARA-AA

Fransa, Gazze için yeni bir
helikopter gemisi gönderdi
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çevrim içi liderler zirvesine
katılmayı planlıyor

NATO Genel Sekreteri Jens Stol-
tenberg, Bosna Hersek'teki ayrı-
lıkçı söylem ve dış etkenlerden
endişeli olduklarını söyledi. Stol-
tenberg, Batı Balkan turu kapsa-
mında ilk durak olarak geldiği
Bosna Hersek'in başkenti Saray-
bosna'da, Bakanlar Konseyi Baş-
kanı Borjana Kristo ile bir araya
geldi. Görüşmenin ardından dü-
zenlenen ortak basın toplantısında
konuşan Stoltenberg, NATO'nun
Bosna Hersek'in üyelik sürecine
destek verdiğini ve vermeye de-
vam edeceğini belirterek, "Bosna
Hersek ve bölgedeki güvenlik du-
rumunu ele aldık. NATO, Bosna
Hersek'in egemenlik ve toprak
bütünlüğünü desteklemektedir."
dedi. Stoltenberg, "Bosna Her-
sek'teki ayrılıkçı söylem ve dış
etkenlerden endişeliyiz. Özellikle
Rusya'nın. Bu durum istikrarı ve
reformları tehlikeye sokuyor. Tüm

liderler birlik ve kalkınma için
çalışmalı. NATO yıllardır Bosna
Hersek'teki istikrar için çalışıyor."
diye konuştu. NATO'nun Bosna
Hersek'teki Avrupa Birliği Barış
Gücüne (EUFOR Althea) deste-
ğini sürdürdüğünü aktaran Stol-
tenberg, "Her ülke kendi güvenlik
düzenlemelerine dışarıdan hiçbir
müdahale olmadan karar ver-
meli. Bosna Hersek'i özellikle
Avrupa Birliği (AB) üyelik süre-
cinde gösterdiği ilerlemeden ötü-
rü tebrik etmek isterim." şeklinde
konuştu. Kristo da NATO üyeliği
söz konusu olduğunda Bosna
Hersek'in gereken tüm sorum-
lulukları yerine getirmeye devam
edeceğini vurgulayarak, "NATO
ile işbirliği bize güvenliğimizi
koruma ve savunma kapasitemizi
güçlendirmede son derece önemli
olanaklar sunuyor." ifadelerini
kullandı. lSARAYBOSNA-AA
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NATO Genel Sekreteri Stoltenberg, Bosna
Hersek'teki ayrılıkçı söylemlerden endişeli

Katar Başbakanı ve Dışişleri Ba-
kanı Şeyh Muhammed bin Ab-
durrahman Al Sani, Hamas ile
İsrail arasındaki esir takasına
ilişkin müzakerelerde çözülebi-
lecek lojistik küçük zorluklar kal-
dığını söyledi. Katar Dışişleri Ba-
kanı Al Sani, Avrupa Birliği (AB)
Dış İlişkiler ve Güvenlik Politikası
Yüksek Temsilcisi Josep Borrell
ile başkent Doha'da basın top-
lantısı düzenledi. AB yetkilisi
Borrell ile Gazze'de ateşkesin
sağlanmasını ele aldıklarını be-
lirten Al Sani, görüşmede ayrıca
"Gazze'de gerçekleşen soykırım,
aç bırakma ve zorla yerinden
etme" gibi uygulamaları da gör-
üştüklerini söyledi. Savaşın dur-
masının yardımların girişi için
insani koridorların açılmasının
önemine işaret eden Al Sani,
"Önceliklerimizin başında, derhal
ateşkes, Gazze Şeridi'ne yönelik
tüm intikam ve ayrım gözetme-
yen saldırılar, soykırım, açlık ve
zorla yerinden etme uygulama-
larının sona ermesi ve Gazze'ye
uzun yıllardır uygulanan haksız
kuşatmanın son bulmasıdır." dedi.
Hamas ile İsrail arasındaki esir
takasının yakında olacağına işaret
eden Al Sani, "Hamas ile İsrail
arasında bir esir takası için önü-
müzde sadece küçük zorluklar
kaldı." diye konuştu. Al Sani,
Gazze'ye uygulanan ablukanın
kırılması ve burada tutulan İsrailli
rehineler konusunu da ele al-
dıklarını aktararak, uluslararası
topluma İsrail'in Gazze'de işlediği
katliamlara karşı bir duruş ser-
gileme çağrısı yaptı. İsrail ordu-
sunun abluka altında tuttuğu
Gazze Şeridi'ne yönelik saldırı-
larını yaklaşık bir buçuk aydır
sürdürdüğünü vurgulayan Al
Sani, uluslararası toplumun dur-
durmaktan aciz kaldığı söz ko-
nusu saldırıların Gazze'de yol
açtığı insani, ahlaki ve hukuki
felaketin büyümeye devam etti-
ğine dikkati çekti. Al Sani, İsrail'e
de Birleşmiş Milletler Güvenlik
Konseyi'nin kararına uyarak Gaz-
ze'ye yönelik saldırıları durdur-
ması ve insani koridorlar açması
çağrısında bulundu. lDOHA-AA

Katar: Hamas ile İsrail
arasındaki esir takası
anlaşması yakında olacak

İsrail ordusunun, Gazze'nin ku-
zeyindeki Endonezya Hastane-
si'ne gerçek mermilerle ateş açtığı
ve hastanenin çevresini top atış-
larıyla vurduğu bildirildi. Saldırı
sonucu en az 12 Filistinlinin ya-
şamını yitirdiği bildirildi. İsrail
ordusunun Gazze'deki Endonez-
ya Hastanesine saldırısı sonucu
en az 12 Filistinli hayatını kay-
betti, onlarca kişi yaralandı. Gaz-
ze'deki Sağlık Bakanlığından ya-
pılan yazılı açıklamada, İsrail

ordusunun roketlerle vurduğu
Endonezya Hastanesinde en az
12 kişinin öldüğü, onlarca kişinin
yaralandığı belirtildi. Hastanenin
ikinci katının bombardıman se-
bebiyle büyük hasar gördüğü,
saldırıda 2 doktorun da yara-
landığı kaydedildi. Filistin resmi
ajansı WAFA'nın haberine göre
saldırı, hastanede elektriklerin
kesilmesine neden oldu. 140 ya-
tak kapasiteli sağlık kurumunda
650 hastanın tedavi gördüğü,

yaklaşık 150 yaralı olduğu kay-
dedildi. Hastaneyi abluka altına
alan İsrail güçlerinden çevredeki
yüksek binaların çatılarına yer-
leştirilen keskin nişancıların, has-
tane kapısı önünde her türlü
harekete kurşunla karşılık verdiği
aktarılıyor. Öte yandan, Şihab
haber ajansı, Telegram sayfa-
sından, gazeteci Enes Şerif'in
Endonezya Hastanesi içinden
"İşgal güçleri hastaneyi direkt
hedef almakta. Hasta ve yaralı-

ların üzerine ateş açmaktadır.
Bu belki son görüşme olacak.
Gazeteci Şerif'in çektiği, hasta-
nenin doğrudan hedef alındığını
gösteren fotoğraflarda ise bom-

bardımanla parçalanmış odalar
ve yatakta tedavi olmayı bek-
lerken ölen çocukların cesetleri,
yaşanan dramı açıkça ortaya
koyuyor. lGAZZE-AA

İsrail’in hedefi bu kez Endonezya Hastanesi oldu

BD ve Almanya
gibi ülkelerin İs-
rail'i Gazze'de iş-

lediği savaş suçlarına rağmen
koruma çabalarına rağmen kat-
liam karşısında dünyadan gelen
tepkiler sertleşiyor. İsrail, Gazze
Şeridi'ne saldırılarında çoğu ço-
cuk ve kadın 13 bin kişiyi öl-
dürdü. Saldırılar nedeniyle en-
kaz altında kalan ya da cesetleri
sokaklarda olup da henüz ula-
şılamayan, 4 binden fazlasını
kadın ve çocukların oluşturduğu
6 bin kişiden haber alınamıyor.

İsrail, 7 Ekim'den sonraki
baskı ve şiddetli saldırılarla da
bölgenin kuzeyinden 400 bin
civarında sivili zorla güneye göç
ettirdi. İsrail'in hastaneleri, okul-
ları, ibadethaneleri, camileri,
kiliseleri, ambulansları ve mül-
teci kamplarını ayırt ekmeksizin
bombalaması kalıcı ateşkese
olan acil ihtiyacı gösteriyor.

Binyamin Netanyahu yöne-
timinin terörle mücadele ba-
hanesiyle başlattığı saldırılar,
en büyük destek ve cesareti al-
dığı ABD ile Avrupa ülkelerinde
haftalarca kendini savunma hak-
kı olarak yorumlanırken, bu
saldırıların katliam boyutuna
ulaşıp iç kamuoylarından artan
tepki nedeniyle Batı yönetim-
lerinin ses tonunun değiştiği
görüldü. Buna rağmen, başta
İsrail'e sınırsız destek veren
ABD, Almanya ve İngiltere gibi
Batılı ülkeler, ateşkes çağrılarını
reddederek İsrail'i dış baskılar-
dan korumaya çalışıyor. İngil-
tere, Birleşmiş Milletler Güvenlik
Konseyini (BMGK) vetolarla

bloke ederek örgütün etkili şe-
kilde devreye girmesini önlerken
başta Almanya olmak üzere İs-
rail destekçisi Avrupa Birliği
(AB) ülkeleri AB'nin kurumsal
düzeyde ateşkes çağrısı yapma-
sının önüne geçiyor. Öte yandan
İsrail'in Gazze'deki katliamlarına
dünyanın dört bir yanından tep-
kiler yükselmeye devam ediyor.
İsrail yönetimi Gazze'ye saldı-
rılarında "sınırsız" desteği
ABD'den bulurken, sivil can ka-
yıplarına rağmen ABD halen
Gazze'de net şekilde "ateşkes"
çağrısı yapmayı reddediyor.
ABD'nin BMGK'ye 25 Ekim'de
sunduğu veto edilen karar ta-
sarısında "Hamas'ın 7 Ekim'de
gerçekleştirdiği terör saldırıları
şiddetle kınanırken" ülkelerin

meşru müdafaa hakkı bulun-
duğuna işaret ediliyordu. Tasa-
rıda ateşkes yerine "çatışmalara
insani ara verilmesi"nin gerek-
liliğine dikkat çekilirken Gaz-
ze'ye sürdürülebilir yardım sağ-
lanması gerektiği kaydediliyor-
du. Öte yandan Rusya'nın 16
ve 25 Ekim'de BMGK'ye Gaz-
ze'de derhal "insani ateşkes"
ilan edilmesine ilişkin sunduğu
karar tasarısı, ABD tarafından
veto edildi.

ABD Başkanı Joe Biden, 7
Ekim'de yaptığı yazılı açıkla-
mada, İsrail'in "meşru müdafaa
hakkı" bulunduğunu savunarak,
"İsrail hükümeti ve halkına tüm
desteği sağlamaya hazır oldu-
ğumuzu belirttim." ifadesini kul-
landı. ABD Savunma Bakanlığı

(Pentagon) Sözcü Yardımcısı
Sabrina Singh, 18 Ekim'de yap-
tığı açıklamada, İsrail'e, "Hamas'ı
etkisiz hale getirmesi ve etkili
şekilde geri püskürtmesi için
ihtiyaç duyduğu güvenlik sis-
temlerini" verdiklerini belirtti.
Başkan Biden, 24 Ekim'de Beyaz
Saray'da yatırımlar üzerine yap-
tığı konuşmada gazetecilerin
sorularını yanıtlarken, ateşkesi
ancak "Hamas'ın elindeki tüm
rehineler serbest kaldıktan son-
ra" görüşebileceklerini açıkladı.
ABD Dışişleri Bakanı Antony
Blinken, İsrail'in başkenti Tel
Aviv'i ziyareti kapsamında yap-
tığı açıklamada, "Bunlar zor
günler, her zaman olduğu gibi
buradayız ve İsrail ile dayanış-
mamızı sürdüreceğiz. İsrail'in,
kendini savunmaya yönelik sa-
dece hakkı olmadığı, aynı za-
manda kendini savunma zo-
runluluğu olduğu konusundaki
duruşumuz sürüyor. İsrail, 7
Ekim'in tekrar yaşanmaması
için her şeyi yapma hakkına
sahiptir." diye konuştu.

Blinken, 4 Kasım'da Ürdün'ün
başkenti Amman’da yaptığı açık-
lamada ise "Şimdi yapılacak bir
ateşkes, Hamas'ın gücünü ye-
niden toplamasına ve 7 Ekim'de
yaptıklarını tekrarlamasına ola-
nak tanıyacaktır." ifadesini kul-
landı. ABD yönetimi defalarca,
İsrail'in Gazze'deki askeri ey-
lemleriyle ilgili hiçbir "sınır koy-
madıklarını" kaydetti. Beyaz Sa-
ray Ulusal Güvenlik Konseyi
Stratejik İletişim Koordinatörü
John Kirby, İsrail'in öldürdüğü
sivil sayısının 7 bin 326'ya ulaş-

tığı 27 Ekim'de yaptığı açıkla-
mada, "İsrail için kırmızı çizgiler
koymuyoruz. Onların güvenlik
ihtiyaçlarını desteklemeye de-
vam ediyoruz ve bu devam ede-
cek." dedi. ABD yönetimi ancak
İsrail'in yol açtığı katliamda ha-
yatını kaybeden Filistinli sayısı
11 binin üzerine çıktıktan sonra
sivillerin durumuna dair söyle-
minde ton değişikliğine gidip
İsrail'e uyarı denilmesi güç, üstü
kapalı mesajlar vermeye başladı.
İkinci Dünya Savaşı'nda Yahu-
dilere karşı soykırım suçu işle-
menin tarihi yükü altındaki Al-
manya, İsrail'e kuruluşundan
bu yana verdiği koşulsuz desteği
istikrarlı şekilde devam ettirdi.

Avrupa'nın en büyük gücü
olan Almanya, ateşkes çağrıla-
rına kararlıkla karşı çıktı. Al-
manya Başbakanı Olaf Scholz,
12 Kasım'da Arap ve İslam dün-
yasının ateşkes çağrıları karşı-
sında sivillerin durumunu tü-
müyle göz ardı ederek, "(Gaz-
ze'de) Hemen ateşkes ya da
uzun bir ara talebinin doğru
olduğunu düşünmüyorum çün-
kü bu, İsrail'in, Hamas'ın to-
parlanmasına izin vermesi ge-
rektiği anlamına geliyor." dedi.
Almanya Dışişleri Bakanı An-
nalena Baerbock da İsrail'e des-
tek vererek, "Almanya için İs-
rail'in güvenliği tartışılamaz. Fi-
listinlilerin içinde bulunduğu
kötü duruma değinmek bu açık
ve sarsılmaz duruşla hiçbir şe-
kilde çelişmez." ifadesiyle ül-
kesinden insani anlamda bir
şey beklenmemesi gerektiğini
gösterdi. lANKARA-AA

A İsrail'in Gazze'de 13 bin kişiyi
öldürdüğü, 6 bin kişiden ise ha-
ber alınamayan katliamı karşı-
sında Güney Amerika'dan Avru-
pa kıtasına kadar tepkilerin
dozu yükseliyor.

ABD ve Avrupalı güçlere rağmen İsrail’in
Gazze’deki katliamına tepkiler artıyor
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Kremlin Sözcüsü Dmitriy
Peskov, Rusya Devlet Baş-
kanı Vladimir Putin'in 22
Kasım'da çevrim içi yapıla-
cak G20 zirvesine katılmayı
planladığını açıkladı. Peskov,
başkent Moskova'da gaze-
tecilerin gündemdeki konu-
lara ilişkin sorularını yanıt-
ladı. Arjantin'de devlet baş-
kanlığı seçimini aşırı sağcı
Javier Milei'nin kazanmasını
değerlendiren Peskov, Rus-
ya'nın Arjantin ile ilişkile-
rinde netlik kazanması ge-
reken çok sayıda konu ol-
duğunu söyledi. Peskov, Ar-
jantin halkının seçimine say-
gı duyduklarını ve bu ül-
keyle ilişkileri geliştirmek
istediklerini vurguladı. Mi-
lei'nin geçmişte yaptığı "çe-
şitli" açıklamaların farkında
olduklarına işaret eden Pes-

kov, "Milei'nin seçim kam-
panyası sırasında yaptığı
bazı açıklamalara elbette
dikkat ettik ancak göreve
başladıktan sonra yapacağı
açıklamalara göre hareket
edeceğiz." dedi. Putin'in,
Hindistan tarafından orga-
nize edilen ve 22 Kasım'da
çevrim içi yapılacak G20 Li-
derler Zirvesi'ne katılıp ka-
tılmayacağına yönelik so-
ruyu yanıtlayan Peskov,
"Evet, katılmayı planlıyor."
dedi. Mevcut küresel kon-
jonktürün fazlasıyla çalkan-
tılı bir durumda olduğunu
kaydeden Peskov, "(Putin'in
G20 konuşması) Gündem
çok net. Rusya'nın son de-
rece iyi bilinen, tutarlı ve
dengeli yaklaşımının ana
hatları çizilecektir." ifadesini
kullandı. lMOSKOVA-AA
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İttifak

Amerikan  Basketbol  Ligi'nde  (NBA)  Los
Angeles Lakers,  sahasında Houston Roc-
kets'ı 105-104 yendi. NBA'de normal sezona
9 maçla devam edildi. Milli  basketbolcu
Alperen Şengün'ün 23 sayı, 10 ribaunt ve
5  asistle  "double  double"  yaptığı  maçta
Rockets, rakibine bir sayıyla mağlup olarak
üst üste ikinci yenilgisini aldı. 21 yaşındaki
Alperen, kulüp tarihinde 2000 sayı, 1000
ribaunt ve 500 asist  istatistiklerini yaka-
layan en genç oyuncu oldu. Bu rekor daha
önce Rodney McCray'e aitti. Karşılaşmanın
son  saniyeleri  büyük  çekişmeye  sahne
oldu. Bitime 4 saniye kala konuk ekip, Al-
peren'in basketiyle skoru 104-104'e getirdi.
İki  saniye  sonra  faul  çizgisine  gelen  ve
atışlardan birini sayıya çeviren LeBron Ja-
mes, takımına galibiyeti getirdi.
LeBron  James'in  37  sayı,  6  ribaunt,  8

asistle galibiyete katkı sağladığı Lakers'ta,
Anthony Davis 27 sayı, 10 ribaunt, Austin
Reaves 17 sayı, 6 ribaunt, 6 asistle oynadı.
Rockets'ta Dillon Brooks 24 sayı, Fred Van-
Vleet 15  sayı, 16 asistle  salondan ayrıldı.
Deplasmanda Memphis Grizzlies'ı 102-100
yenen Boston Celtics, üst üste 6. galibiyetini
elde etti. Konuk takımda Kristaps Porzingis
26 sayı, 8 ribaunt, Jayson Tatum 20 sayı, 9
ribaunt, 5 asistle galibiyete katkıda bulundu.
Ev sahibi ekipte Desmond Bane, 30 sayı, 8
asistle  takımının  en  skorer  ismi  olurken,
Santi Aldama 28 sayı, 12 ribauntla "double
double" yaptı. lİSTANBUL-AA

Trendyol 1. Lig ekiplerinden
Erzurumspor FK'nin teknik di-
rektörü Hakan Kutlu, transfer
yasağının kalkması ve birkaç
oyuncu takviyesiyle play-off'a
kalabileceklerini söyledi. Tek-
nik  direktör  Hakan  Kutlu,
mavi-beyazlı ekibin ligdeki du-
rumu hakkında AA muhabirine
açıklamalarda bulundu. Mavi-
beyazlı ekiple geçen sene an-
laştıklarını  anımsatan  Kutlu,
"Geçen sene gerçekten zorlu
bir süreçten geçtik. Erzuruns-
por'la  anlaşırken  en  büyük
avantajımızın iç saha maçları
olduğunu düşünüyordum. Er-
zurumspor  taraftarının  gücü
ve  potansiyelini  biliyorduk.
Ama  deprem  oldu  ve  stadı-
mızda maçların oynanmaya-
cağı kararı verildi. Evimizdeki
maçları maalesef dışarıda oy-
namak  zorunda  kaldık.  Çok
zor  bir  süreçti  ve  hepimiz
önemli bir  sınav verdik. He-
defimiz ligde kalmaktı ve bunu
başardık." diye konuştu.
Yeni sezon çalışmalarına ise

geç başladıklarını anlatan Kut-
lu, şöyle konuştu: "Son hafta-
larda gösterdiğimiz performan-
sı, sezonun ilk başlarında gös-
terememiştik. Çünkü biraz geç

toplanmıştık ve birçok oyuncu
aramıza sonra katıldı. 12 haf-
taya kadar geldik ve şu an 16
puanımız var. Aslında ortaya
koyduğumuz performans, al-
dığımız  puanın  üzerinde  bir
puanı hak eden performanstı.
Hakem hataları,  bireysel  ha-
talar  ve  bazen  rakibimizden
daha  iyi  olmamıza  rağmen
kaybettiğimiz maçlar oldu. Ge-
nel olarak 16 puan ve futbol-
cuların  ortaya  koyduğu  per-
formans, bizim açımızdan iyi
görünüyor. Daha iyisini yapa-
bilirdik ki önümüzdeki hafta-
larda zorlu bir sürece girme-
mize rağmen daha iyisini ya-
pacağımızı düşünüyorum."
Kutlu, Erzurumspor'un se-

zon başında tahmin edilenden
daha iyi bir performans ortaya
koyduğunu dile getirerek, "Se-
zona başlarken kamuoyunda
çok yaygın olan bir düşünce
vardı. Erzurumspor'u çok zor
bir sezonun beklediği, maç ka-
zanmakta sıkıntı yaşayacağını
düşünülüyordu.  Geldiğimiz
noktada  iyi  bir  puan  ortala-
masıyla lige devam ediyoruz.
Kalan maçlarda daha üzerine
koyabiliriz diye düşünüyorum."
değerlendirmesinde bulundu.

Ligin uzun bir maraton oldu-
ğunu  anlatan Kutlu,  transfer
yasağının kaldırılması için ça-
lışmaların devam ettiğini an-
lattı. Kutlu, söz konusu yasağın
kalkması halinde takviye yap-
mak istediklerini ifade ederek,
şöyle devam etti:  "Sezon ba-
şında transfer yasağını kaldır-
ma çalışmaları yapıldı ama bir
türlü  sonlandırılamadı.  Bize
gelen bilgilerde yasağın kal-
dırılması  için  çalışmalar var.
Yönetimimiz,  başkanımız,
Onursal Başkanımız Mehmet
Sekmen'in de bu konuda bü-
yük bir isteği var. Yasak kal-
dırılırsa, bu  takımdaki arka-
daşlarımızın  yanına  takviye
edebileceğimiz, çok fazla değil
3-4 arkadaşla bu sene en kötü
play-off'a girebileceğimizi dü-
şünüyorum.  İnşallah  bu  ça-
lışma olumlu sonuçlanır. İkinci
yarıya transfer yasağı kalkmış
bir Erzurumspor olarak girmek
çok önemli. Geride bıraktığımız
süreçi futbolcularım gerçekten
üst düzey seviyede başardılar.
Ben  yasağın  kalkacağını  dü-
şünüyorum ama transfer tah-
tasının açılmazsa da şehri en
güzel şekilde temsil etmek is-
tiyoruz." ERZURUM-AA

FO
TO

Ğ
R

A
F:

 A
A İtalyan spor basını, Kenan
Yıldız'ın milli takımdaki
performansını değerlendirdi
İtalyan  spor  basını,  İtal-
ya'nın Juventus takımında
top  koşturan  ve  dün  A
Milli Futbol Takımı’nın Al-
manya’yı 3-2 yendiği maç-
ta bir gol atan genç oyun-
cu Kenan Yıldız'ı perfor-
mansı  dolayısıyla  övdü.
Özel maçta Almanya kar-
şısında  45+2.  dakikada
attığı golle dikkati çeken
18 yaşındaki oyuncunun
performansı  İtalya'da da
yankı buldu. İtalyan spor
basınının önde gelen ga-
zetelerinden  Tuttosport,
Kenan Yıldız'ın dünkü per-
formansıyla ilgili "Yıldız,
Almanya'nın dünyasını ka-
rarttı"  başlığını  atarken,
attığı gol ve dilini çıkara-
rak yaptığı gol sevincinin
eski  İtalyan  golcü  Ales-
sandro  Del  Piero'yu  ha-
tırlattığını yazdı. Gazete-
nin  haberinde,  "A  Milli
Takım'da ilk maçına çıkan
Kenan Yıldız,  ilk golünü
de  hemen  buldu.  Ve  ne
güzel bir gol. Dar bir açı-
dan, üst köşeye sağ ayakla
çekilen  güçlü  ve  isabetli
bir şut." ifadesi kullanıldı.
Yıldız’ın Almanya doğum-

lu olduğu hatırlatılan ha-
berde, "Kendisini alt seviye
milli takımlarda bile dik-
kate almayan bir milli ta-
kımı, maç içinde skoru 1-
2’ye getirirken attığı golle
pişman etti." yorumu ya-
pıldı. Haberde,  "(A Milli
Takım  Teknik  Direktörü
Vincenzo) Montella,  gö-
reve geldiğinden beri ona
güvendi ve bunun karşı-
lığını tamamen aldı." ifa-
desi de yer aldı. La Gaz-
zetta  dello  Sport’ta  da
İtalyan teknik adam Vin-
cenzo  Montella  yöneti-
mindeki Türkiye’nin dün
akşam  Berlin’deki  müsa-
bakada Almanya’yı 3-2 ye-
nerken,  kaydedilen  gol-
lerden birini, A Milli Takım
formasını ilk kez giyen Ke-
nan Yıldız’ın attığına dikkat
çekildi. Kenan Yıldız'ın ta-
kımı Juventus'a yakın in-
ternet sitelerinde de genç
oyuncunun dün akşamki
performansından övgüyle
bahsedilirken, hem attığı
gol hem de gol sevinci Ju-
ventuslu eski oyuncu Ales-
sandro Del Piero'ya ben-
zetildi. lROMA-AA

Erzurumspor FK, play-off oynamak istiyor

FO
TO
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 A
A

Dünya Ralli Şampiyonası'nın (WRC) 13.
ve  son  ayağı  Japonya  Rallisi'ni  Toyota
Gazoo takımından Elfyn Evans kazandı.
Takım  arkadaşı  Finlandiyalı  Kalle  Ro-
vanpera'nın önceki etapta pilotlar klas-
manı  şampiyonluğuna  ulaştığı  organi-
zasyonda, 2023 sezonu, Japonya ayağıyla
sona erdi. Büyük Britanyalı Evans, 3 saat
32 dakika 8 saniyelik derecesiyle Japonya
Rallisi'ni  ilk sırada tamamladı. Evans'ın
takım arkadaşlarından Fransız Sebastien
Ogier  ikinci,  Rovanpera  ise  üçüncülük
elde etti. lİSTANBUL-AA

NBA'de Alperen Şengün'ün “double
double”ı Rockets’a yetmedi

Dünya Ralli Şampiyonası’nın
son etabını Elfyn Evans kazandı

ardiff City Sta-
dı'nda oynana-
cak  maç  TSİ

22.45'te başlayacak. Müsa-
baka TRT 1'den naklen ya-
yımlanacak.  Karşılaşmayı
Slovenya  Futbol  Federas-
yonundan hakem Matej Jug
yönetecek.  Mücadelenin
yardımcı  hakemliklerini
Matej Zunic ve Manuel Vi-
dali, dördüncü hakemliğini
ise Martin Matosa üstlene-
cek.  A  Milli  Futbol  Takı-
mı'nda kadrodan çıkarılan
Emre Akbaba bu mücade-
lede  forma  giyemeyecek.
Hedef grubu lider bitirmek
EURO  2024'e  katılma

hakkını son maçlar önce-
sinde  elde  eden  A  Milli
Futbol Takımı, Galler dep-
lasmanında kaybetmemesi
halinde grup lideri olarak
Almanya'nın  ev  sahipliği
yapacağı  turnuvaya  katı-
lacak.  Son  maçlar  önce-
sinde  Türkiye  16  puanla
liderlik  koltuğunda  yer
alırken,  sahasında  Erme-
nistan'ı konuk edecek Hır-
vatistan ise 13 puanla ikin-
ci sırada bulunuyor. Galler
ise  11  puan  ile  3.  sıraya
sahip. Ay-yıldızlı ekibe ikili
averajda üstünlüğü bulu-
nan Hırvatistan'ın grup li-
derliği  için şansı sürüyor.
Milli Takım, Galler'den ala-
cağı puan ya da puanlarla,
Hırvatistan-Ermenistan
maçının  sonucuna  bakıl-
maksınız grubu lider ola-
rak  tamamlamayı  garan-
tileyecek.  Grup  ikinciliği
için ise Hırvatistan ve Gal-
ler'in son maçlar öncesinde

çekişmesi devam ediyor.
A Milli Futbol
Takımı, 622.
maçına çıkacak
UEFA 2024 Avrupa Fut-

bol  Şampiyonası  (EURO
2024) Elemeleri D Grubu
sekizinci  ve  son  maçında
bugün deplasmanda Galler
ile karşı karşıya gelecek A
Milli  Futbol  Takımı,  tari-
hindeki 622. müsabakaya
çıkacak. Ay-yıldızlılar, 100
yıllık tarihinde 340'ı resmi,
281'i özel toplam 621 maç
oynayıp,  biri  hükmen  ol-
mak  üzere  242  galibiyet,
146 beraberlik ve 233 ye-
nilgi  yaşadı.  Milli  takım,
265'i deplasmanda, 272'si
evinde, 84'ü de tarafsız sa-
hada çıktığı maçlarda, 3'ü
hükmen galibiyetten olmak
üzere toplam 850 gol attı,

kalesinde  887  gol  gördü.
Bugüne kadar 91 farklı ülke
milli  takımıyla  mücadele
eden milliler, 621 karşılaş-
manın  537'sini  Avrupa,
34'ünü Asya, 24'ünü Afrika,
23'ünü Amerika, 3'ünü de
Okyanusya  temsilcileriyle
yaptı. Milliler,  621 maçta
tek hükmen galibiyeti Yu-
nanistan  karşısında  aldı.
Türkiye ile Yunanistan ara-
sında 17 Kasım 2015'te Ba-
şakşehir  Fatih  Terim  Sta-
dı'nda yapılan özel müsa-
baka 0-0 sona erdi. Bu mü-
sabakadan 6 ay sonra FIFA,
Yunanistan'ın kural dışı fut-
bolcu oynattığı gerekçesiyle
karşılaşmayı Türkiye lehine
3-0 tescil etti. Öte yandan,
Türkiye'nin  21  Mayıs
2014'te  deplasmanda  Ko-
sova ile yaptığı ve 6-1 ka-
zandığı özel maç,  söz ko-

nusu  tarihte  Kosova'nın
UEFA ile FIFA üyesi olma-
ması  nedeniyle  değerlen-
dirmeye alınmadı.
Vincenzo Montella
yönetiminde
dördüncü maç
Türkiye, İtalyan teknik adam

Vincenzo Montella yönetimin-
de  dördüncü  maçına  Galler
karşısında  çıkacak.  Montella
yönetiminde  oynadığı  ilk  üç
karşılaşmayı da kazanan Tür-
kiye, bu maçlarda 8 gol atar-
ken,  kalesinde  2  gol  gördü.
Ay-yıldızlı ekip, Montellla yö-
netimindeki  ilk  maçına  dep-
lasmanda Hırvatistan karşısın-
da çıktı ve sahadan 1-0'lık ga-
libiyetle  ayrıldı.  Milli  takım,
İtalyan teknik adam idaresinde
oynadığı ikinci maçta ise Kon-
ya'da  Letonya'yı  4-0  mağlup
etti. Türkiye, Vincenzo Montella

ile  oynadığı  üçüncü  karşılaş-
mada deplasmanda Almanya'yı
3-2 ile geçti. A Milli Futbol Ta-
kımı, UEFA 2024 Avrupa Şam-
piyonası  (EURO  2024)  Ele-
meleri  D  Grubu  sekizinci  ve
son maçında yarın deplasman-
da  karşılaşacağı  Galler'le  9.
kez  rakip olacak. Milliler,  ta-
mamı resmi olan bu maçlarda
3 galibiyet, 4 yenilgi ve 1 be-
raberlik  yaşadı.  Biri  Avrupa
Şampiyonası,  dördü  Dünya
Kupası Elemeleri, 3'ü Avrupa
Şampiyonası Elemeleri olmak
üzere geride kalan 8 maçta 9
gol atan ay-yıldızlı ekip, kale-
sinde ise 12 gol gördü. Ay-yıl-
dızlılar, Galler'le son olarak 19
Haziran 2023'te EURO 2024
elemeleri  4.  maçında  Sam-
sun'da karşı karşıya geldi. Milli
takım mücadeleyi Umut Nayir
ve Arda Güler'in golleriyle 2-0
kazandı. lCARDIFF-AA

C

A Milli Futbol Takımı, UEFA 2024 Avrupa Şampiyonası (EURO 2024) Elemeleri D Gru-
bu sekizinci ve son maçında bugün deplasmanda Galler ile karşı karşıya gelecek.

A MİLLİ FUTBOL TAKIMI, grubu lider
tamamlamak için Galler deplasmanında
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smanlı Dev-
leti kurulu-
şundan itiba-

ren ticari hayatın içinde
yer almıştır. İmpara-
torluğun özellikle bü-
yük ticaret yolları üze-
rinde kurulmuş olması
ticarette Devletin üs-
tünlüğünü sağlamıştır. 

Ticarete çok önem veren
Osmanlı Devleti, bir yandan
da eksik rekabet şartlarından
ötürü fahiş fiyatların oluşma-
sına müdahale etmeyi ihmal
etmemiştir. Bunun için Narh
Sistemi olarak bilinen uygula-
mayı hayata geçiren Osmanlı,
tekelciliği engelleyerek fahiş
fiyatın önüne geçmiştir. Os-
manlı Devletinde Narh Sistemi
15. yüzyıldan itibaren uygu-
lanmaya başlamıştır. Buna göre
çarşı ve pazarlardaki mallar,
ancak devletin belirlediği fiyat
aralığında satılmıştır.
VEZİRİAZAM
DENETLERDİ

Hiçbir esnaf, malını devletin
belirlediği narhın, yani üst sınır
fiyatın üzerinde satamazdı. Pi-
yasada satılan malların devletin
belirlediği fiyatın üzerinde sa-

tılıp satılmadığının de-
netlenmesi, padişahın
vekili olan veziriazam-
ların en önemli göreviy-
di. Osmanlı Devleti bu
konuya olacak dikkat
etmiş ki, fiyat deneti-
mini ihmal edildiği yö-
nünde bir dedikodu çık-
ması Veziriazamın az-

line sebep olurdu. Bu yüzden
veziriazamlar, çarşamba günleri
yanlarına İstanbul kadısı ile
muhtesibi, yani dönemin zabıta
müdürünü alarak esnafı de-
netler, karaborsacılık yapan,
pahalı mal satan ve kalitesiz
mal üreten esnafı ağır bir şe-
kilde cezalandırılırdı. 
PAHALI SATAN 
ESNAF SOPA YERDİ

Geliştirilen Nahr siteminde
toptancı ile perakendecilerin
fiyatları farklı olur, iki fiyat
ayrı ayrı gösterilirdi. Esnaf al-
dığı mala en fazla yüzde 10-
15 kâr koyabilirdi. Yüzde
15'ten fazla kârla mal satan
esnaf tespit edilirse, önce ka-
dıya götürülür, ardından fa-
lakaya çekilirdi. Karpuz, ka-
vun, elma, armut, kiraz gibi
meyveler ile mercimek, nohut,

pirinç gibi bakliyat türleri mev-
simine göre kadı tarafından
belirlenen fiyattan satılırdı.

Devlet tarafından hizmet
sektörü için de üst fiyat sınırı
belirlenirdi. Terzilerin dikecek-
leri elbiselerin fiyatlarını da
devlet, kumaşın cinsine ve üze-
rinde kullanılacak aksesuvara
göre belirlerdi. Devletin belir-
lediği fiyatın üzerinde elbise
diken terziler, kadının yani hâ-
kimin karşısına çıkarılır, suçu
sabit olursa kafasına tahta kü-
lah geçirilerek meydanlar veya
sokaklarda teşhir edilirdi.
EN ÇOK ET VE EKMEK
DENETLENİRDİ

Osmanlı Devleti pahalılık
konusunda en fazla 2 üründe
daha çok dikkat etmiştir. Bunlar
ekmek ve et idi.  Et mevsimine
ve ayına göre fiyatlandırılır,
kışın pahalı yaz aylarında ucuz
olurdu. Mayıs ve Haziran ile
Eylül, Ekim ve Kasım ayların-
da  1 kilosu 1 akçe, Temmuz
ve Ağustos aylarında 1 kilo
200 gramı 1 akçe, Aralık ayın-

dan Mayıs ayının sonuna kadar
ise 850 gramı 1 akçeye satılırdı.
Keçi eti, koyun etinden ucuz
olurken, en pahalısı kuzu etiy-
di. Keçi ve koyun etleri ayrı
ayrı satılır, karıştıran olursa
kadı tarafından cezalandırılırdı.
Devletin tayin ettiği fiyattan
yüksek satanlar ile eksik tar-
tanlar, sattıkları etin her 5 gra-
mına 1 akçe ceza verirlerdi.
SUÇLU FIRINCIYA
TAHTA KÜLÂH!..

Halkın ucuz ekmek yemesi
için sıkı denetim yapan Os-
manlı Devleti ekmek için ayrı
önem göstermiştir. Halkın ama
yiyeceği olan ekmek  başta
padişah olmak üzere bütün
devlet görevlileri fırınları sıkı
bir denetim altında tutarlardı.
Ekmeğin içerisinde başka bir
madde bulunursa veya çiğ piş-
mişse fırıncı falakaya yatırılırdı.
Eğer ekmek belirlenen grama-
jın altındaysa fırıncının kafasına
suçlu olduğunu belirten tahta
bir külah geçirilir veya para
cezası verilirdi. Ayrıca fırıncılar

un gelmemesi ihtimaline karşı
bir aylık kullandıkları miktarı
depolarında bulundurmak zo-
rundaydılar.
ZABITALAR
FALAKAYA YATIRIRDI

Osmanlı Devletinde esnafın
denetimi muhtesib, ihtisab
ağası veya ihtisab emini adı
verilen bir görevlinin emri al-
tındaki teşkilatla yapılırdı.
Bunlar Osmanlı döneminin
zabıtalarıdır. Her kadılıkta,
bir muhtesib bulunur ve ka-
dının emriyle hareket ederdi.

Esnaf kanunnamesinde, "Al-
lah'ın yarattığı her şeyin hu-
kukunun görülüp gözetilme-
sinden muhtesibin sorumlu
olduğu" kaydı bulunur. Muh-
tesib, yalnız esnafı denetle-
mez, yeni işyerlerinin açılması
ve yol izni verilmesi gibi ko-
nulara da bakardı. Muhtesib,
emrindeki zabıtalarla esnafı
teftişi sırasında suçu dayağı
gerektiren bir kişiyi bulursa
çarşı ortasında falakaya ya-
tırtır, eğer suçu hapis veya
sürgünü gerektiren biri olursa
idari makamlara bildirirdi.

O

‘
Osmanlı Devleti, halkın refahı için üretimden

tüketime kadar her sahayı denetim altında tutma
çabasıyla Narh Sistemi'ni uygulamıştır. Bu sistem

ile fiyatlar kontrol altına alınarak pahalılığın
önüne geçilmiştir..Ittıfak
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Bakkallar sattıkları malları narhla (devletin belirlediği fiyattan) satalar. Müşteri aldığı malın eksik olduğunu iddia eder
ve hakikaten tartıldığı zaman eksik çıkarsa satan, kadı ve devlet görevlileri tarafından cezalandırılır. Bu yüzden bakkal-
ların terazileri her zaman kontrol edilir ve noksan tartmamasına dikkat edilir. Terazilerin kefelerinin her ikisi de nizami
ölçülerde olmalı ve kullanılan ölçü ağırlıklarında eksiklik bulunmamalıdır. Teraziler teftişlerde kontrol edilmelidir."

OSMANLI’DA PAHALILIĞI 
ÖNLEYEN SİSTEM “NAHR”

‘

TERAZİLER
KONTROL
EDİLİRDİ

Osmaneli’nin tescilli lezzeti “ayva lokumu” Suudi Arabistan ve Rusya pazarına da girdi
Sakarya Nehri'nden beslenen
verimli topraklarda yetişti-
rilen ayvalardan yapılan lo-
kum, bölgenin en meşhur
lezzetleri arasında yer alıyor.
Beşevler köyünde 3 dönüm
arazide kurulan 450 metre-
kare kapalı alana sahip tesiste
ise ayva, Osmaneli Kadın Gi-
rişimi Üretim ve İşletme Koo-
peratifi üyelerinin emekle-
riyle lokuma dönüştürülüyor.
İlçede üretilen 5 bin ton ay-

vanın yaklaşık yüzde 10'u iş-
lenerek lokum haline getiri-
liyor. Özgün aromasıyla, do-
ğallığı bozulmadan üretilen
lokumların üçte ikisi Tarım
ve Kredi Kooperatifleri ve di-
ğer market zincirlerinin satış
noktalarına gönderiliyor. Üre-
tilen ayva lokumu Katar,
ABD, Almanya ve Hollanda
pazarının ardından Suudi
Arabistan ve Rusya'ya da ih-
raç edilmeye başlandı. Os-

maneli Belediye Başkanı Mü-
nür Şahin, BEBKA desteğiyle
kurdukları tesiste 500 ton
ayva işlendiğini söyledi. Şa-
hin, "Kooperatifimiz aracılı-
ğıyla yaptığımız pazarlamay-
la birlikte özellikle talepler
çok daha arttı. Büyük mağa-
zalardan da rağbet var. Yeni
yaptığımız tesisle birlikte kap-
asitemizi yüzde 100 artırarak
hem Osmaneli tarımına ve
çiftçisine hem de kadın giri-

şimcilerimize ekonomik getiri
sağlıyoruz. Kadın girişimcile-
rimizle birlikte şu anki ra-
kamları 3 katına çıkarmak su-
retiyle Türkiye çapında önemli
bir gıda işletmesi olacağız."
dedi. Tesisten sorumlu Bele-
diye Sağlık İşleri Müdürü Ab-
dullah Tetik de yaklaşık 3 mil-
yon kutu ayva lokumu üret-
tiklerini, bunun 2 milyon ku-
tusunun iç pazarda satıldığını
ifade etti. lSAKARYA-AA 
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